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Jeden ze strategických cílů Ministerstva průmyslu a obchodu 
(MPO) v rámci plnění Operačního programu Technologie a ap-
likace pro konkurenceschopnost (OP TAK) je rozvoj a posíle-
ní výzkumných a inovačních kapacit a zavádění pokročilých 
technologií. 

Vlajkovou lodí naplňování tohoto cíle je aktivita Aplikace, 
která již v předchozím programovém období zaznamenala mezi 
podnikatelskými subjekty značný úspěch, což se odrazilo ve vy-
sokém zájmu o tuto formu podpory. Aktivita Aplikace je zaměřena 
na podporu získávání nových znalostí potřebných pro vývoj ino-
vativních produktů, materiálů, technologií a služeb prostřednic-
tvím realizace projektů průmyslového výzkumu a experimentál-
ního vývoje. Cílem je, aby tyto činnosti vedly k zavádění inovací 
vyšších řádů a ke vzniku produktů konkurenceschopných na glo-
bálních trzích.

V novém programovém období se MPO rozhodlo aktivitu Ap-
likace rozčlenit do tematicky zaměřených výzev. Aktuálně se pod-
pora koncentruje zejména do oblastí deep tech, mezinárodní spo-
lupráce a digitálních řešení, přičemž cílem je reagovat na aktuální 
potřeby podnikatelského prostředí a refl ektovat dynamiku techno-
logického vývoje.

Výzva zaměřená na mezinárodní spolupráci podporuje projekty 
českých podniků realizované ve spolupráci se zahraničními pod-
nikatelskými subjekty, přičemž účast výzkumných organizací je 
rovněž vítaná. Geografi cká lokace partnerů není pevně omezena, 
existuje však doporučený seznam partnerských zemí, který může 
být dále rozšiřován. MPO vnímá přínosy této spolupráce zejména 
ve sdílení nejnovějších vědeckých poznatků, know-how a paten-
tovaných řešení, dále v lepším přístupu k výzkumným infrastruk-
turám a specializovaným laboratořím a ve zkvalitnění výstupů 
prostřednictvím kombinace expertízy různých partnerů. Význam-
ná je i podpora vzniku mezioborových inovací, například na po-
mezí informačních technologií, biotechnologií a strojírenství. 
Po realizaci projektů se očekává zvýšení důvěryhodnosti a atrak-
tivity podniků a usnadnění přístupu na zahraniční trhy. Současně 
dojde k rozvoji znalostního potenciálu zaměstnanců a ke sdílení 
osvědčených postupů v oblasti výzkumu a vývoje. Výzva je prů-
běžná, což umožňuje žadatelům připravit projekty ve vhodném 
čase a navázat odpovídající mezinárodní partnerství, například 
i v rámci sítě IraSME.

Význam podpory mezinárodní spolupráce ve výzkumu a vývoji 
potvrzují rovněž závěry Analýzy mezinárodní spolupráce ve Va-
VaI a návrh doporučení ke zlepšení účasti ČR v Horizontu Evropa 
(Technologické centrum, 2022).

Inspirací pro vznik výzvy zaměřené na podporu výzkumu a vý-
voje v předem defi novaných oblastech označovaných jako deep 
tech byla Evropská rada pro inovace. Termín deep tech ozna-
čuje technologie založené na výsledcích pokročilého vědecké-
ho výzkumu a vyspělého inženýrství, jako jsou například umě-
lá inteligence, kvantové technologie, fotonika, nové materiály, 
robotika, bioinženýrství, udržitelné energetické systémy nebo 

nanotechnologie. Tyto inovace jsou zpravidla vysoce nákladné, 
technicky rizikové a časově náročné, avšak vykazují vysoký tržní 
a společenský dopad.

Specifi ckou oblastí podpory výzkumu a vývoje se v rámci aktivity 
Aplikace stal vývoj softwaru. Jedná se o jeden z nejrychleji rostou-
cích oborů v rámci této aktivity. Nově vyhlášená výzva, zaměřená 
výhradně na oblast informačních technologií, zavádí nový typ vý-
stupu s názvem „digitální řešení“. Tento výstup je inspirován defi ni-
cí druhů výsledků dle Metodiky hodnocení výzkumných organizací 
a programů účelové podpory VaVaI, schválené usnesením vlády 
č. 107 ze dne 8. února 2017, avšak je výrazně přizpůsoben součas-
nému vývoji v IT sektoru.

Aktivita Aplikace podporuje široké spektrum typů výstupů dle 
metodiky, s důrazem na využitelnost v podnikatelském prostředí. 
Historicky nejčastějším výstupem je prototyp, následovaný funkč-
ním vzorkem a softwarem. Funkční vzorek je „obdobou prototypu, 
pouze s tím rozdílem, že za vývojem či výrobou funkčního vzorku 
bezprostředně nenásleduje nultá série či sériová nebo hromadná 
výroba“.

Další možností podpory výzkumu a vývoje v rámci OP TAK je 
aktivita Proof of Concept, která je určena pro rychlé ověření tech-
nické a komerční proveditelnosti nápadů s vysokým inovačním 
potenciálem. Aktivita A) podporuje vypracování studie proveditel-
nosti a ověření výchozích výzkumných záměrů, zatímco aktivita B) 
umožňuje testování prototypů a jejich dopracování pro tržní uplat-
nění. Projekty mohou zahrnovat validační testy, demonstrační akti-
vity, pilotní projekty nebo expertní služby zaměřené na zvýšení při-
pravenosti výstupu pro komercializaci.

V rámci této aktivity je důraz kladen na výzkum v oblasti pokro-
čilých technologií a jejich aplikaci v nových produktech a službách. 
Cílem je akcelerace uvedení technologických řešení na trh.

Úspěšné projekty v oblasti výzkumu, vývoje a inovací kaž-
doročně oceňuje soutěž Podnikatelský projekt roku. V minulém 
ročníku získaly ocenění například společnosti ING Corporation, 
AbCheck a NUM Solution, jejichž projekty se zaměřily na 3D tisk 
ortotické stavebnice horní končetiny, izolaci terapeutických protilá-
tek a optimalizaci termodynamických podmínek v komoře vzorku 
EREM. Zvláštní ocenění za přínos vědě a mezinárodní spolupráci 
obdržel projekt Enamel.

Jak je patrné z oceněných projektů, podpora VaV projektů je 
v rámci OP TAK oborově různorodá, tak jako průmysl ČR.

Strukturální fondy EU se zaměřením na VaVaI
Petr Doškář

Ministerstvo průmyslu a obchodu

Zdroj: isvavai.cz 
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Společnost vědeckotechnic-
kých parků ČR, z.s. (dále SVTP 
ČR, z.s.), která zahájila svoji 
činnost 27. 7. 1990, vstoupila do 35. roku svojí činnosti. Ve spo-
lupráci s tuzemskými a zahraničními partnery se zabývá pro-
cesem zakládání a dalšího rozvoje vědeckotechnických parků 
(dále VTP), za uplynulé období shromáždila řadu tuzemských 
a zahraničních poznatků a zkušeností.

Tento článek navazuje na informace uvedené v ip tt 3/2014, ip 
tt 4/2016, ip tt 4/2019 a 4/2022, shrnuje nejdůležitější dosavadní 
poznatky a zkušenosti, uvádí zdroje publikovaných informací o zá-
kladních pojmech, úkolech, funkcích a hlavních cílech VTP, o zalo-
žení SVTP ČR, z.s. a etapách její činnosti, zabývá se zakládáním 
a dalším rozvojem VTP, akreditací VTP a národní sítí VTP a uvádí 
úkoly na další období.

Základní pojmy, funkce a cíle VTP
Z terminologického hlediska je název vědeckotechnický park 

používán od založení SVTP ČR, z.s. jako nadřazený pojem, který 
zahrnuje v podmínkách ČR tři hlavní druhy VTP:
■ vědecký park (centrum)
■ technologický park 
■ podnikatelské a inovační centrum

Úkoly, funkce a hlavní cíle VTP
Hlavní úkoly VTP se v našich podmínkách vyvíjely v uplynulých 

letech obdobně jako v zahraničí. VTP plnily a plní obdobné funk-
ce, byly uvedeny zejména v poslední vydané publikaci VTP v ČR 
z roku 2019 (ISBN 978-80-903846-3-7), umístěné na https://www.
svtp.cz/wp-content/uploads/VTP-v-%C4%8CR-2019.pdf. 

Aktuálně připravujeme elektronickou publikaci VTP v ČR 2025 
(informace o přípravě viz strana 6).

Kritéria pro přijetí inovačních fi rem do VTP
Zájemcům o usídlení své fi rmy ve VTP a o získání výhod, již 

plynou ze soustředění inovačních fi rem v jednom areálu spolu 
s možností využít služby nezbytné pro začínající podnikatele, jsou 
zpravidla zapotřebí disponibilní prostory. Proto se ve většině VTP 
podrobují zájemci výběrovému či konkurznímu řízení. 

Při rozhodování o přijetí fi rmy do areálu VTP berou VTP v úvahu 
nejrůznější kritéria a podmínky. 

Zakládání a rozvoj VTP, akreditace VTP v ČR 
a Národní síť VTP v ČR
Zakladatelé VTP
V podmínkách jednotlivých regionů ČR jsou zakladateli VTP ze-

jména regionální orgány, orgány státní správy, vysoké školy, praco-
viště Akademie věd ČR, výzkumné a vývojové organizace, obchodní 
společnosti, obchodní, průmyslové a živnostenské komory, banky, 
spořitelny, pojišťovny a jiné peněžní ústavy, spolky podle zákona č 
80/2012 Sb., zahraniční fi rmy, asociace a instituce a soukromý sektor.

Předpoklady pro přípravu VTP
Předpoklady pro přípravu VTP jsou v ČR obdobné jako v ostat-

ních vyspělých zemích, byly již dříve popsány a analyzovány.
Akreditaci VTP v ČR uskutečňuje SVTP ČR, z.s. od 9. 2. 1994. 

V rámci tohoto procesu sleduje plnění hlavních funkcí VTP a příčiny 
případného neplnění s cílem dále zkvalitňovat činnosti VTP. 

Propojením akreditovaných VTP v rámci Národní sítě VTP jsou vy-
tvářeny předpoklady ke zkvalitnění činnosti VTP a plnění jejich hlav-
ních funkcí. Informace o VTP a inovačních fi rmách umístěných ve VTP 
jsou uveřejňovány v Technologickém profi lu ČR (www.techprofi l.cz).

Základní funkce Národní sítě VTP v ČR
■ součást inovační infrastruktury ČR v rámci Systému inovačního 

podnikání v ČR
■ zkvalitnění inkubační a inovační funkce jednotlivých VTP
■ technologický marketing

■ transfer technologií
■ výchova k inovačnímu podnikání
■ spolupráce se zahraničními sítěmi VTP (multilaterální, bilaterální)

Národní síť vědeckotechnických parků v ČR
Pavel Švejda

Společnost vědeckotechnických parků ČR, z.s.

Rok Připravované  Provozované Z toho akreditované

1990 8 – –
1991 21 12 –
1992 20 14 –
1993 30 20 –
1994 * 21 17 12
1995 22 18 12
1996 25 22 16
1997 15 23 17
1998 20 24 18
1999 18 26 18
2000 16 30 18
2001 15 30 20
2002 12 31 20
2003 10 31 23
2004 12 24 22
2005 15 26 22
2006  15 28 22
2007 16 30 22
2008 32 46 26
2009 35 54 26
2010 23 32 13
2011 35 42 15
2012 35 42 10
2013 7 32 13
2014 7 33 11
2015 ** – 31 14
2016 – 30 19
2017 – 28 20
2018 – 33 16
2019 – 34 16
2020 – 32 15
2021 – 25 16
2022 *** – 13 16
2023 – 16 16
2024 – 14 14
2025 – 13 15

Vývoj Národní sítě VTP v ČR (NS tvoří akreditované, 
provozované a připravované VTP; počet VTP)

 *  od roku 1994 důsledek akreditace VTP – snížení počtu 
vyřazením 12 VTP, které nesplnily kriteria akreditace.

 **  od roku 2015 není tento údaj vykazován 
 ***  v roce 2022 provedena redukce počtu provozovaných VTP 

(vyřazeny VTP nečlenů SVTP ČR, z.s. a VTP s dlouhodobě 
neaktualizovanými údaji v ekatalogu VTP)

Kriteria pro vstup VTP do Národní sítě VTP v ČR (kritéria schvá-
lené16. průběžné etapy akreditace, akreditační komise SVTP ČR, 
z.s. dne 13. 9. 2022, dle stavu k 31. 12. 2022 s platností od 01/2023 
do 12/2025):
■ vyřešené otázky majitel – zakladatel – provozovatel
■ inkubátor malých a středních inovačních fi rem (minimální užitná 

plocha 3000 m2)
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Akreditované parky

Další provozované parky

Pozn.: V uplynulém období byly připraveny a provozovány VTP ve všech krajích ČR, vč. Libereckého a Pardubického. Aktuálně provozované 
VTP v těchto uvedených dvou krajích nejsou součástí NS VTP v ČR.

Akreditované VTP v ČR dle stavu k 5. 2. 2025:
■ AGRITEC, výzkum, šlechtění a služby, s.r.o., Šumperk (Podnikatelský park), Šumperk
■ BIC Ostrava s.r.o., Ostrava
■ BIC Plzeň, společnost s ručením omezeným, Plzeň
■ Biology Park Brno a.s., Brno
■ COMTES FHT a.s., Dobřany (Vědeckotechnický park), Dobřany
■ JERUS a.s., Karlovy Vary (Areál Dvorana) , Karlovy Vary
■ Jihočeský vědeckotechnický park, a.s., České Budějovice, České Budějovice
■ SVÚM a.s. (Vědeckotechnický park), Čelákovice, Čelákovice 
■ Technologické centrum Hradec Králové z.ú., Hradec Králové
■ Technologické inovační centrum s.r.o., Zlín
■ Univerzita Palackého v Olomouci (Vědeckotechnický park), Olomouc
■ Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně (Vědeckotechnický park), Zlín
■ VTP Brno, a.s., Brno
■ Výzkumný ústav bramborářský Havlíčkův Brod, s.r.o. (Podnikatelský a inovační park), Havlíčkův Brod
■ VZLU AEROSPACE, a.s., Praha (Vědeckotechnický park), Praha – Letňany

■ transfer technologií (příklady minimálně 2 úspěšných 
transferových projektů)

■ výchova k inovačnímu podnikání (formy účasti v rámci 
jednotlivých typů přípravy odborníků)

■ kvalitní technické a poradenské služby (výčet poskytovaných 
služeb)

■ aktivní součást inovační infrastruktury (role VTP v rámci 
regionální inovační infrastruktury)

■ součinnost s VŠ, práce se studenty (stáže ve VTP 
a v inovačních fi rmách v nich umístěných)

■ mezinárodní spolupráce VTP (název subjektu, země, druh 
spolupráce, kontakt)

■ aktualizace údajů v ekatalogu VTP SVTP ČR, z.s. k 31. 12. 
každého roku

■ VTP je členem SVTP ČR, z.s. s uvedením této informace 
na webu VTP s linkem na SVTP ČR, z.s
K dnešnímu dni funguje v ČR 15 akreditovaných a 13 dalších pro-

vozovaných VTP, jsou připravovány další VTP. Na webu SVTP ČR, 
z.s. https://www.svtp.cz/katalog/ je umístěn elektronický katalog VTP 
SVTP ČR, z.s.

V dalších letech naváže SVTP ČR, z.s. na nejdůležitější činnosti 
a projekty a bude je dále rozvíjet. Ve spolupráci s tuzemskými a za-
hraničními partnery se soustředí zejména na další zkvalitňování 
Národní sítě VTP v ČR důsledným uplatňováním schválených krité-
rií pro akreditaci VTP v ČR v rámci průběžné 17. etapy akreditace 
VTP (na období 01/2026 – 12/2028).

Plnění úkolů bude i nadále projednáváno na poradách ředite-
lů VTP, které se konají v každém roce tradičně počátkem června 
(na poslední 35. poradě ředitelů v AGRITEC, výzkum, šlechtění 
a služby, s.r.o., (PIP), 6. 6. 2024) byly potvrzeny termíny a místa 
konání dalších porad do roku 2029); letošní porada se uskuteční 
dne 5. 6. v COMTES FHT a.s. Dobřany (VTP).
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VEDENÍ 10. 3. 2025 

Elektronické jednání 122. vedení AIP 
ČR, z.s. se uskutečnilo k datu 10. 3. 2025, 
byly zaslány informace ke kontrole plnění 
závěrů orgánů AIP ČR, z.s. dne 3. 12. 2024, 
k dvoustranným jednání na rok 2025, jed-
nodenní akci Systém inovačního podnikání 
v ČR, 2. 12. 2025, Ceně Inovace roku 2025 
a časopisu ip tt 2025 – 33. ročník.

Dále byly zaslány tyto informace: 
■ Národní síť vědeckotechnických parků 

v ČR tvoří k dnešnímu dni 15 akredito-
vaných, 13 dalších provozovaných VTP 
v ČR; probíhá 16. průběžná etapa akre-
ditace s platností do 31. 12. 2025 

■ dne 5. 12. 2024 se zúčastnil P. Švejda 
17. zasedání VR FSv ČVUT v Praze

■ dne 5. 12. rozeslal P. Švejda pokyny KIF 
č. 138 a informaci č. 59 zástupcům AIP 
ČR, z.s. v krajích ČR

■ dne 12. 12. projednal P. Švejda s M. Jam-
burou, ZČU v Plzni, přípravu příspěvků 
do ip tt 

■ dne 13. 12. projednal P. Švejda s rekto-
rem VŠCHT M. Pospíšilem aktuální úko-
ly VŠCHT v oblasti VaVaI a přípravu pří-
spěvku do ip tt 1/2025

■ dne 13. 12. projednal P. Švejda s emerit-
ním rektorem UTB ve Zlíně V. Sedlaříkem 
aktuální úkoly CPS v rámci UNI

■ dne 7. 1. 2025 projednal P. Švejda s pro-
rektorem VŠTE Č.B. V. Stehelem aktu-
ální úkoly této VŠ po nástupu rektora M. 
Vochozky s tím, že členem RR ip tt zů-
stává P. Oros

■ dne 7. 1. projednal P. Švejda s F. Kulo-
vaným jr., BAES Benešov prezentaci této 
inovační fi rmy (CIR 2024) v ip tt 1/2025

■ dne 13. 1. projednali P. Švejda a I. Ně-
mečková s J. Čermákem, AVK ČR, z.s., 
přípravu článku do ip tt 1/2025

■ dne 13. 1. projednal P. Švejda s rektorem 
ČVUT v Praze V. Petráčkem přípravu roz-
hovoru do ip tt 1/2025

■ dne 15. 1. se zúčastnil P. Švejda jednání 

komise pro státní doktorskou zkoušku 
Andrea Palazzy (FSv ČVUT)

■ dne 21. 1. projednal P. Švejda s prorek-
torkou ČVUT V. Kramaříkovou aktuální 
stav plnění strategie ČVUT a přípravu 
článku do ip tt 4/2025

■ dne 27. 1. rozeslal P. Švejda pokyny KIF 
č. 139 a informaci č. 60 zástupcům AIP 
ČR, z.s. v krajích ČR

■ dne 3. 2. se uskutečnilo jednání správ-
ní rady Laboratoře ASCOC k hodnocení 
činnosti 2024, úkolům 2025 a přípravě 
článku do ip tt 1/2025

■ dne 4. 2. předsedal P. Švejda komisi pro 
státní závěrečné zkoušky na FSV ČVUT 
v Praze

■ dne 6. 2. se zúčastnil P. Švejda 18. zase-
dání VR FSv ČVUT v Praze

■ dne 19. 2. se zúčastnil P. Švejda konfe-
rence Metodika 2017+ (2025+) v aule 
ČZU v Praze

■ dne 25. 2. projednali I. Němečková 
a P. Švejda s T. Šamanovou a D. Kra-
tochvílem hodnocení součinnosti AIP ČR, 
z.s. a CzechInno, z.s.p.o. v roce 2024 
a přípravu 2025

■ dne 25. 2. rozeslal P. Švejda pokyny KIF 
č. 140 a informaci č. 61 zástupcům AIP 
ČR, z.s. v krajích ČR

■ dne 26. 2. navštívil P. Švejda UTB ve Zlí-
ně; s P. Sáhou projednal hodnocení uply-
nulého období, s I. Bartoníkovou příspěv-
ky do ip tt 2025; seznámil se s aktuální 
strukturou této univerzity

■ dne 6. 3. se zúčastnil P. Švejda 19. zase-
dání VR FSv ČVUT v Praze

■ dne 7. 3. se zúčastnili I. Němečková 
a P. Švejda konference Digitální Česko 
v hotelu Hilton Praha

■ dne 21. 3. se uskuteční jednání RVVI KHK 
v Hradci Králové

■ dne 16. 4. navštíví P. Švejda VUT v Brně, 
zhodnotí plnění úkolů 2024 a aktuální 
úkoly 2025

■ kalendář akcí AIP ČR, z.s. 2025 je umístěn 
na http://www.aipcr.cz/kalendar-2025.asp 

■ součinnost se sdružením CzechInno 
(www.czechinno.cz) 

– další, 123. elektronické jednání vedení 
AIP ČR, z.s. se uskuteční k datu 9. 6. 2025. 

PRACOVNÍ TÝMY AIP ČR, z.s.
„POLITIKA, VÝCHOVA, REGIONY,

TRANSFER TECHNOLOGIÍ“
10. 3. 2025 – INFORMACE č. 25/2025

Systém činnosti pracovních týmů 
AIP ČR, z.s. politika, výchova, regio-
ny; transfer technologií – k termínům 
jednání pracovních týmů dle Kalen-
dáře AIP ČR, z.s. na rok 2025 (10. 3., 
9. 6., 15. 9.) budou rozesílány mailo-
vé informace (jednání budou probíhat 
elektronicky, bez osobní účasti) 

Členům pracovních týmů byly zaslány 
informace k řešeným a připravovaným pro-
jektům AIP ČR, z.s. / součinnost při řešení 
stávajících projektů členů AIP ČR, z.s.; in-
formace o jednodenní akci Systém inovač-
ního podnikání v ČR, 2. 12. 2025 v Praze; 
o Technologickém profi lu ČR.

Dále byly zaslány tyto informace:
■ akce a činnosti uvedené výše v části ve-

dení AIP ČR, z.s.
■ dne 2. 4. 2025 se uskuteční elektronické 

135. jednání redakční rady ip tt – zaslat 
doporučení příspěvků do čísla 2/2025 – 
název, autor (uzávěrka 22. 4. 2025); bu-
dou zahrnuta do zápisu z RR 

■ komunikace se zástupci AIP ČR, z.s. v kra-
jích ČR v období 01–06/2025 se bude usku-
tečňovat elektronicky; v případě dohody 
osobní setkání; sekretariát AIP ČR, z.s. za-
jišťuje úkoly částečně v rámci „home offi ce“

■ dořešit zastoupení AIP ČR, z.s. v kra-
ji Ústeckém, Moravskoslezském a kraji 
Vysočina

Informace č. 26/2025 bude rozeslána 
dne 9. 6. 2025, k tomuto datu vyhodno-
tit návrhy, dotazy, doporučení členů pra-
covních týmů AIP ČR, z.s. 

P. Š.

VÝBOR 10. 3. 2025 

V rámci elektronického 140. jednání 
výboru SVTP ČR z.s. byly zaslány tyto 
informace: 
■ informace o VTP v ČR uveřejňovat v ča-

sopisu Inovační podnikání a transfer 
technologií 

■ doplnit informace do „Zpráv z regionů 
na www.svtp.cz o aktuální akce v krajích 
ČR dle působnosti členů výboru SVTP 
ČR, z.s.

■ k dnešnímu dni tvoří NS VTP v ČR, dle 
údajů v elektronickém katalogu VTP 

SVTP ČR, z.s. 15 akreditovaných VTP 
a 13 dalších provozovaných VTP v ČR

■ průběžně probíhá aktualizace dat v eka-
talogu VTP SVTP ČR, z.s.

■ příprava česko-anglické publikace „Vě-
deckotechnické parky v ČR 2025“ (k 35 
letům činnosti SVTP ČR, z.s.); vydat 
v 09/2025; elektronicky na web

■ příprava porady ředitelů VTP v ČR dne 
5. 6. 2025 v COMTES FHT Dobřany (VTP)

■ kalendář akcí SVTP ČR, z.s. (https://
www.svtp.cz/wp-content/uploads/SVTP
-kalend%C3%A1%C5%99-2025.pdf ) 

■ součinnost se sdružením CzechInno 
(www.czechinno.cz) 

Další, 141. jednání výboru SVTP ČR z.s. 
se uskuteční dne 5. 6. 2025 po skončení 
porady ředitelů VTP v ČR v Dobřanech. 
(zápis z výboru je umístěn na www.svtp.cz)

XXXV. VALNÁ HROMADA
5. 2. 2025

Dne 5. 2. 2025 se od 10 do 13.00 hodin 
v sálu č. 319 budovy ČSVTS, Novotného 
lávka 5, Praha 1 uskutečnila XXXV. valná 
hromada SVTP ČR, z.s. s tímto programem: 
Národní síť VTP v ČR; 16. průběžná etapa 
akreditace, informace o akreditovaných 
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VTP v ČR; předání akreditačního diplo-
mu BIC Ostrava, s.r.o, zástupce M. Štock; 
příprava porady ředitelů VTP v ČR dne 5. 
6. 2025 v COMTES FHT Dobřany (VTP) 
a přípravě publikace „VTP v ČR 2025“.

Dále proběhla volba návrhové komise; 
byla přednesena zpráva o plnění hlav-
ních úkolů SVTP ČR, z.s. od XXXIV. valné 
hromady 7. 2. 2024; zpráva o hospodaře-
ní SVTP ČR, z.s. v roce 2024; zpráva re-
vizní komise SVTP ČR, z.s.; hlavní úkoly 
a návrh rozpočtu SVTP ČR, z.s. na rok 
2025; diskuse; návrh usnesení; závěr.

Více na www.svtp.cz 

PORADA ŘEDITELŮ VTP
V ČR 5. 6. 2025

Letošní 36. porada ředitelů VTP v ČR 
se uskuteční dne 5. 6. 2025 v COMTES 
FHT Dobřany (Vědeckotechnický park). 
Program bude umístěn na www.svtp.cz 
do 7. 5. 2025; informace na str. 2 obálky 
tohoto čísla ip tt. 

PŘÍPRAVA PUBLIKACE
„VĚDECKOTECHNICKÉ PARKY

V ČR 2025“
Pokračuje příprava česko-anglické pu-

blikace „Vědeckotechnické parky v ČR 
2025“ (k 35 letům činnosti SVTP ČR, z.s.) 
dle harmonogramu schváleného 12. 11. 
2024, vydat v 09/2025; umístit elektronic-
ky na web.

Připravit Kulatý stůl „Výsledky činnosti 
VTP v ČR za 35 let“; uskutečnit v průběhu 
MSV 2025 dne 9. 10. 2025, využít připravo-
vanou publikaci.

P. Š.

COMTES FHT a.s.
SLAVÍ 25. LET

COMTES FHT a.s. je soukromá výzkum-
ná organizace, která se zabývá pře-
devším vývojem kovových materiálů, 
strojírenských technologií a testováním 
materiálových vlastností. Společnost 
vznikla v roce 2000, v letošním roce tedy 
slaví 25. výročí svého založení.

zkoušky mechanických a termo-fyzikálních 
vlastností prováděné v akreditované zku-
šebně. K dispozici je i metalografi cká labo-
ratoř vybavená světelnými a elektronovými 
mikroskopy, kde je možné např. vyhodno-
covat příčiny lomů strojních součástí, ana-
lyzovat kvalitu povrchových vrstev na ná-
strojích, kontrolovat kvalitu provedeného 
tepelného zpracování aj.

V roce 2019 společnost COMTES FHT 
rozšířila svůj areál o vědeckotechnický 
park (www.vtpcomtes.cz), kde jsou fi rmám 
z různých průmyslových oborů nabízeny 
k pronájmu výrobní, kancelářské a školicí 
prostory o celkové ploše 2400 m2. Nájemci 
vědeckotechnického parku mohou těžit ze 
synergie s výzkumnou organizací a její služ-
by mohou využívat za zvýhodněných pod-
mínek. Prostory vědeckotechnického parku 
v dnešní době využívá například ŠKOLA 
WELDING s.r.o., která nabízí školení a certi-
fi kaci svářečů, nebo fi rma PEŠEK Machinery 
s.r.o., která vyvíjí a vyrábí jednoúčelové stro-
je a přípravky pro různá průmyslová odvětví.

Důležitým partnerem společnosti COM-
TES FHT je Klastr Mechatronika z.s. (www.
klastrmechatronika.cz), který rovněž sídlí 
ve vědeckotechnickém parku a s výzkumnou 
organizací úzce spolupracuje. Klastr sdružuje 
průmyslové fi rmy, vzdělávací instituce a další 
subjekty se zájmem o společné řešení pro-
jektů zaměřených na rozvoj moderních tech-
nologií a posílení konkurenceschopnosti díky 
vyšší přidané hodnotě. Svým členům nabízí 
také služby v oblasti marketingu, vzdělávání 
technického personálu aj.

COMTES FHT vždy klade důraz na prak-
tickou aplikaci výsledků výzkumu a vývo-
je a zakládá si na oboustranně výhodném 
partnerství s průmyslovými fi rmami. 

Jedním z příkladů pokročilého technic-
kého řešení je 3D tisk aktivních prvků forem 
na vstřikování plastů. S pomocí tiskové tech-
nologie DED (directed energy deposition) je 
možné na formách vytvářet speciální aktivní 
prvky s cíleně nastavenými vlastnostmi, jako 
je např. zvýšená otěruvzdornost, tepelná vo-
divost apod. V průběhu tisku je navíc možné 
kombinovat až čtyři různé materiály, takže 
výsledný nástroj může mít např. vyšší tvr-
dost a korozní odolnost na povrchu, zatímco 
v podpovrchových vrstvách může být měkčí 
a houževnatý, což snižuje riziko praskání bě-
hem cyklického provozu.

Jakub Kraus

BIC OSTRAVA s.r.o.

Firma BIC Ostrava s.r.o. byla založena 
v roce 1993 jako Technologicko-inovační 
centrum v Ostravě-Vítkovicích. 

V roce 1996 společnost získala certifi -
kát sítě evropských podnikatelských a ino-
vačních center EBN – European Business 
and Innovation Centre Network, jako Pod-
nikatelské a inovační centrum BIC (Busi-
ness and Innovation Centre). Od té doby 
jsme aktivně zapojeni do sítě dalších cca 
150 center v Evropě. Aktuálně je jedním 
z 15 akreditovaných VTP v ČR.

Společnostem v centru jsou poskytovány 
nejen základní služby za zvýhodněných ce-
nových podmínek, ale také celá řada doplň-
kových služeb podporujících inovační akti-
vity a jejich rozvoj. 

BIC Ostrava provozuje centrum 
v prostorách vlastněných společností VÍT-
KOVICE a.s., jedním ze zakladatelů BIC 
Ostrava. 

V současnosti využíváme budovy v Ost-
ravě – Vítkovicích o celkové výměře více 
než 11000 m2 vnitřních ploch. 

Od počátku fungování centra jím prošlo 
více než 150 fi rem. Většina z nich stále 
podniká v regionu. 

BIC Ostrava se aktivně podílí na dotač-
ních projektech pod Agenturou pro podni-
kání a inovace při Ministerstvu průmyslu 
a obchodu. 

V této chvíli společnost BIC Ostrava má 
podáno několik projektů, a to v oblasti výzku-
mu a vývoje v rámci Výzvy Deep Tech III.

V rámci dotačních titulů pro výzkum a vý-
voj spolupracuje BIC Ostrava s.r.o. s před-
ními českými vysokými školami jako je 
ČVUT v Praze, ZČU v Plzni, …

V rámci některých projektů se BIC Os-
trava aktivně snaží, vzhledem na nad-
národnímu přesahu projektů, navázat 

Svou činnost původně zahájila jako 
malá inženýrská kancelář a postupně se 
rozvinula do dnešní podoby, kdy zaměst-
nává více než stovku pracovníků, kteří se 
podílejí na vývoji materiálů a technologií 
pro přední průmyslové fi rmy, jako jsou App-
le, Volkswagen, Airbus nebo Doosan. V ex-
perimentální metalurgické hale jsou vyvíje-
ny nové slitiny a technologie jejich dalšího 
zpracování, to vše v prototypových množ-
stvích do 500 kg. Od roku 2018 je v provozu 
laboratoř pro 3D tisk kovových materiálů. 
Komplexní technologické procesy jsou op-
timalizovány pomocí numerické simulace, 
kterou z pohledu materiálových dat doplňují 
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mezinárodní spolupráci s universitami 
v jiných státech.

Příklady spolupráce společnosti BIC 
Ostrava s.r.o.:
■ montáž prototypů strojních zařízení, hyd-

raulických systémů, pneumatických sys-
témů a hydraulických agregátů dle přání 
zákazníka

■ měření hydraulických systémů, tlakové 
zkoušky hydraulických zařízení a prvků, 
prototypů, odměření statických, dyna-
mických parametrů a vystavení protokolu 
o shodě.

■ rozbory čistoty kapalin optickou a přímou 
metodou, odstranění nečistot fi ltračním 
zařízením, včetně odstranění vody. Do-
dávka hydraulických kapalin dle poža-
davku zákazníka

■ realizace projektů se zahraniční účas-
ti, školení v oboru v rámci vzdělávacích 

programů a krátkodobé odborné stáže ve-
doucích pracovníků provozů a pracovníků 
údržby

■ poradenství a konzultační činnost exper-
tů pro obory hydraulika, pneumatika, tri-
botechnika, proaktivní diagnostika

■ tlakové zkoušky hydraulických prvků pro 
tlaky do 100 MPa

■ ověření elektropohonů řízených frekvenč-
ním měničem pro výkony do 15 kW

■ montáž a demontáž hydraulických prvků, 
jejich oprava a seřízení na požadované 
parametry 

Samostatné projekty společnosti 
BIC Ostrava s.r.o.
Společnost BIC Ostrava s.r.o. započala 

i samostatný vývoj vysoce specializova-
ných produktů, vyvíjí systém dlouhodobé-
ho uskladnění přebytků z fotovoltaických 
elektráren ve formě tepelné energie, kterou 

půjde následně využít pro vytápění objek-
tů. Dalším z vysoce specializovaných pro-
jektů společnosti BIC Ostrava s.r.o. je vývoj 
trakční baterie, kterou bude možné, díky 
unikátnímu řešení, provozovat v prostředí 
s nebezpečím výbuchu.

Společnost BIC Ostrava s.r.o. se také po-
dílí na vývoji pleuroskopu (plicní endoskop), 
který by měl výrazně omezit invazivní řeše-
ní defektů plic. Jedná se o přístroj na optické 
bázi, který bude schopen zobrazovat plicní 
tkáň v reálném čase a v dostatečném rozliše-
ní tak, aby lékaři mohli identifi kovat postižené 
místo a toto místo přímo řešit. Dnes tuto mož-
nost nemají, a proto jsou defekty plic řešeny 
invazivně (operačně) a většinou je odejmuta 
poměrně veliká část plic. Díky pleuroskopu 
nebude toto nutné a postižené místo bude 
možné řešit podobně jako je laparoskopie.

Martin Štock
jednatel

ČESKÉ VYSOKÉ UČENÍ TECHNICKÉ V PRAZEČESKÉ VYSOKÉ UČENÍ TECHNICKÉ V PRAZE

ZPŮSOB, JAK AŽ STOKRÁT
ZLEPŠIT PŘESNOST MĚŘENÍ
VZDÁLENOSTÍ VE VESMÍRU

Tisková zpráva 4. 4. 2025 – Tým z labora-
toře CAPADS na Fakultě jaderné a fyzi-
kálně inženýrské ČVUT v Praze provedl 
průlomové měření v oblasti intenzitní 
optické interferometrie, která je zásadní 
pro přesné měření směrů a vzdálenos-
tí ve vesmíru. Zlepšení v přesnosti by 
mohlo dosáhnout až několika řádů a vý-
razně přispět k hlubšímu pochopení kos-
mických struktur a jevů.

Výzkum týmu se zaměřil na tzv. Han-
bury Brown-Twiss (HBT) efekt, který je klí-
čový pro intenzitní interferometrii a kvanto-
vou optiku. Dosud bylo možné HBT efekt 
pozorovat pouze na jedné frekvenci, což 
značně omezovalo jeho aplikace. Autoři 
nyní představili nový spektrometr schop-
ný současně detekovat HBT efekt na více 
frekvencích. Konkrétně úspěšně pozoro-
vali tento jev na pěti různých spektrálních 
frekvencích neonu, čímž demonstrovali 
schopnosti nového přístroje a zaznamena-
li významný krok směrem k širokopásmové 
kvantově asistované interferometrii.

„Úspěšné pozorování HBT efektu sou-
časně na pěti frekvencích představuje zá-
sadní pokrok,“ vysvětluje Sergei Kulkov, 
jeden z hlavních autorů výzkumu z labora-
toře CAPADS na katedře fyziky FJFI ČVUT. 
„Tento úspěch dokazuje možnost rozšíření 
intenzitní interferometrie do širokopásmo-
vého režimu s využitím fázově citlivých me-
tod, které umožňují určit směr, ze kterého 
světlo přichází. Naše kvantově asistované 
techniky by mohly výrazně zvýšit přesnost 
měření a otevřít průlomové aplikace v ast-
rofyzice a kosmologii.“

Intenzitní interferometrie v současnosti 
dosahuje rozlišení v řádu miliobloukových 
vteřin (mas), zatímco kvantově asistova-
né metody by mohly potenciálně zlepšit 

rozlišení až na 10–100 mikroobloukových 
vteřin (μas) u jasných hvězd. Toto zvýše-
ní přesnosti by výrazně zlepšilo měření 
paralaxy a zpřesnilo kosmologický žeb-
řík vzdáleností, a tím i určení Hubbleovy 
konstanty. Další aplikace zahrnují mapo-
vání gravitačních mikročoček, přímé po-
zorování akrečních disků kolem černých 
děr, charakterizaci exoplanet a detekci 
gravitačních vln na dosud nedostupných 
frekvencích.

„Naše nedávná měření představují vý-
znamný první krok k realizaci kvantově 
asistované interferometrie,“ doplňuje Peter 
Švihra, vedoucí vědeckého výzkumu a vý-
voje ve skupině CAPADS. „Tato metoda 

spočívá v detekci párů fotonů pocházejí-
cích z různých zdrojů, což vyžaduje extrém-
ně vysokou časovou a spektrální přesnost 
– řádově několik pikosekund a pikometrů 
– kvůli zachování nerozlišitelnosti fotonů 
podle Heisenbergova principu neurčitosti. 
Sergei sehrál klíčovou roli v těchto prvních 
měřeních, na nichž se podílela zhruba čtvr-
tina našeho týmu CAPADS. Navíc Andrei 
Nomerotski, který původně navrhl jednu 
z fázově citlivých metod intenzitní interfero-
metrie, nyní působí v naší skupině a pomá-
há s dalším výzkumem v této oblasti.“

Tým Petra Švihry na výzkumu spolupra-
coval s prestižními institucemi, jako jsou 
Brookhaven National Laboratory v USA 
a univerzita EPFL ve Švýcarsku. Ten-
to výzkum již získal širší vědecké uznání 
a na jeho základě získal Peter z laboratoře 
CAPADS fi nancování od Grantové Agentu-
ry ČR v rámci projektu Junior Star.

Úspěchů týmu si také všimli editoři pres-
tižního vydavatelství APL Photonics, kteří 
článek „Multifrequency-resolved Hanbury 
Brown-Twiss effect“ označili jako „výběr re-
dakce“ (Editor‘s Pick).

použito z Newsletteru
z portálu Technický týdeník

I. N.
foto archiv TT
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ČESKÉ
POLOVODIČOVÉ CENTRUM 

Tisková zpráva 7. 4. 2025 – Česká republika 
podnikla strategický krok k posílení své 
pozice v polovodičovém sektoru. Nově 
vzniklé České polovodičové centrum 
(Czech Semiconductor Centre – CSC) 
propojí akademickou sféru s průmyslem, 
podpoří inovace a usnadní vývoj čipů pro 
malé a začínající podniky. Nabídne jim 
mentoring, fi nanční poradenství i přístup 
k pilotním linkám, a přispěje tak k roz-
voji polovodičového ekosystému v ČR. 
Zároveň se stane součástí evropské sítě 
center, která mají za cíl posílit technolo-
gickou soběstačnost Evropy.

Jedná se o klíčový krok pro český i evrop-
ský polovodičový sektor. Vznik centra na-
plňuje cíle Národní polovodičové strategie, 
která vznikla s ohledem na nutnost posílení 
evropské i české soběstačnosti v oblasti čipů 
pod vedením Ministerstva průmyslu a ob-
chodu ve spolupráci s Úřadem vlády a Mi-
nisterstvem školství, mládeže a tělovýchovy. 
Jejím cílem je mimo jiné právě vybudování 
národního kompetenčního centra a zvýšení 
počtu odborníků, čemuž CSC výrazně napo-
může. Realizace CSC je současně podpo-
rována evropskou iniciativou „Čipy pro Evro-
pu“, která si klade za cíl posílit technologické 
kapacity a podporovat inovace v oblasti ná-
vrhu a výroby pokročilých čipů, a přispívá tak 
k dosahování cílů stanovených pro celou EU 
v Evropském aktu o čipech.

„Založení Českého polovodičového cen-
tra je strategickým krokem pro budouc-
nost naší země. Jde o klíčový projekt, díky 
kterému si Česká republika udrží konku-
renceschopnost, ale i bezpečnost a tech-
nologickou suverenitu v době, kdy o tyto 
hodnoty probíhá globální zápas. Česko má 

díky tomu všechny předpoklady, aby hrálo 
v tomto klíčovém odvětví evropskou ligu,“ 
uvedl předseda vlády Petr Fiala.

„Vznik Českého polovodičového centra je 
výsledkem systematického úsilí členů zakla-
datelského konsorcia, které trvalo více než 
půldruhého roku. Během této doby bylo tře-
ba pečlivě profi lovat zaměření centra do ob-
lastí, v nichž má český polovodičový průmysl 
potenciál skutečně úspěšně konkurovat ne-
jen v evropském, ale i v celosvětovém mě-
řítku. Podařilo se soustředit, propojit a sladit 
zájmy všech, kdo se v ČR v polovodičovém 
odvětví pohybují na platformě Národního 
polovodičového klastru. Ať už jde o průmy-
sl, státní správu, regiony nebo vysoké školy, 
které mají nelehký úkol – zajistit dostatečné 
personální kapacity pro český polovodičový 
průmysl prostřednictvím svých absolventů, 

na čemž VUT usilovně pracuje, například 
otevřením specializovaných studijních pro-
gramů,” řekl Ladislav Janíček, rektor Vyso-
kého učení technické v Brně.

Právě VUT, pro které jsou polovodiče vý-
znamnou strategickou oblastí, koordinova-
lo přípravu Českého polovodičového centra 
a zároveň bude po nějakou dobu jeho síd-
lem. „Nesmírně si cením konstruktivní spolu-
práce mezi členy konsorcia, která zrod cent-
ra provázela, ale i podpory, které se záměru 
na vytvoření centra dostávalo z řad politic-
kých reprezentací, ale také regionů – zejmé-
na Jihomoravského kraje. Jsem velmi rád, že 
koncept centra, které dnes slavnostně oteví-
ráme, není jen obyčejným kompromisem, ale 
skutečným odrazem odborného potenciálu 
a kompetencí, které v naší zemi v polovodi-
čové oblasti máme. I proto má centrum reál-
nou příležitost přispět k posílení konkurence-
schopnosti české ekonomiky v tomto odvětví 
a podpořit i naplnění cílů nově přijaté Národní 
polovodičové strategie. Ta vznikala paralelně 
s přípravou centra za významného přispění 
členů jeho zakladatelského konsorcia. Přál 
bych si, aby se v naší zemi na cestě k eko-
nomice s přidanou hodnotou, postavené 
na znalostech a inovacích, dařilo realizovat 
projekty stavějící především na odbornos-
ti a kompetencích. Stejně jako se to, věřím, 
podařilo v případě Českého polovodičového 
centra,” dodal Ladislav Janíček.
České polovodičové centrum má podo-

bu šestičlenného konsorcia, jehož součástí 
jsou dvě největší české technické univerzi-
ty – VUT a ČVUT, společnosti onsemi a Co-
dasip, Národní polovodičový klastr (CNSC) 
a inovační agentura JIC. Financování centra 
je pro první čtyři roky jeho činnosti zajištěno 
z prostředků evropské iniciativy Čipy pro Ev-
ropu a Ministerstva školství, mládeže a tělo-
výchovy ČR. Centrum zapojuje ČR do vzni-
kající evropské sítě kompetenčních center. 
Podobná kompetenční centra budou vznikat 
ve všech členských státech EU a sehrají 

Nové České polovodičové centrum propojí akademickou sféru a průmysl. Foto: Václav Koníček

Sídlem Českého polovodičového centra bude VUT, pro které jsou polovodičové technologie 
jednou ze strategických oblastí. Foto: Jakub Rozboud
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Slavnostního zahájení se zúčastnil například rektor VUT, premiér ČR, ministr školství nebo 
ředitel Českého polovodičového centra. Foto: Václav Koníček

Podle ředitele centra Karla Masaříka musí EU zaujmout vedoucí postavení v polovodičovém 
odvětví. Foto: Jakub Rozboud

klíčovou roli v podpoře malých a středních 
podniků v oblasti polovodičových technolo-
gií. České polovodičové centrum bude aktiv-
ně spolupracovat s dalšími evropskými kom-
petenčními centry, což potvrzuje i Společné 
prohlášení o centrech kompetencí pro polo-
vodiče, vydané aliancí Silicon Europe.

Kompetenční centrum bude poskytovat 
kvalifi kované služby dle požadavků Čipy pro 
Evropu v oblasti návrhu čipů, zejména pro 
začínající a malé fi rmy. Soukromým fi rmám 
poskytne mentoring, fi nanční poradenství, 
přístup k pilotním linkám a k celoevropské 
designové platformě. To podnikům umožní 
rychlejší a levnější vývoj nových produktů, 
usnadní testování i malosériovou výrobu. 
Dalším klíčovým úkolem centra je zajištění 
kvalifi kovaných pracovníků pro polovodičový 
sektor. Centrum se proto zaměří na rozšíře-
ní a zkvalitnění nabídky vzdělávání v oblasti 
návrhu a výroby čipů, prohloubení spoluprá-
ce mezi univerzitami a soukromými společ-
nostmi, podporu talentů a přilákání nových 
studentů do mikroelektroniky a příbuzných 
oborů. V této oblasti bude centrum úzce spo-
lupracovat právě s VUT a ČVUT, jejichž rolí 
je především zajišťovat vzdělávání v oblasti 
polovodičů a navrhování čipů za účelem zá-
sadního posílení kapacit lidských zdrojů pro 
polovodičový průmysl v ČR.

Konkrétní zaměření centra vychází 
z existující specializace hlavních hráčů 

v polovodi čovém průmyslu v ČR, jeho pro-
fi lace odráží především jedinečné postavení 
fi rmy onsemi, největšího výrobce polovodičů 
v ČR, a fi rmy Codasip, předního tvůrce polo-
vodičových návrhových aplikací. „V onsemi 
si uvědomujeme, že prohlubování spoluprá-
ce průmyslu se školami a výzkumnými in-
stitucemi má nejen smysl, ale je v dnešním 
moderním světě doslova nutností. Mladým 

lidem je třeba ukázat, že technologie a ino-
vace jsou motorem dalšího rozvoje Česka, 
a nabídnout jim kvalitní technické vzdělání, 
které je tou nejlepší investicí do jejich vlastní 
budoucnosti. S univerzitami úzce spolupra-
cujeme už desítky let a nadále jsme připra-
veni maximálně podporovat jejich další roz-
voj, například zapojením našich odborníků 
do přípravy nových studijních oborů i do sa-
motné výuky,“ uvedl Aleš Cáb, viceprezident 
společnosti onsemi. „S rostoucí celosvěto-
vou poptávkou po polovodičích musí Evrop-
ská unie v tomto stěžejním odvětví zaujmout 
vedoucí postavení, aby zajistila technologic-
kou suverenitu, hospodářský růst a národní 
bezpečnost. Investicemi do výzkumu, vývoje 
a partnerství může Česká republika přispět 
ke snížení závislosti na externích dodava-
telích a nastavit globální standard pro ino-
vace. Jako přední dodavatel RISC-V (pozn. 
red. otevřený standard pro návrh procesorů) 
bude Codasip silně přispívat k úspěchu cen-
tra,“ doplnil Karel Masařík, zakladatel a ře-
ditel pro inovace společnosti Codasip, který 
byl zároveň vybrán ředitelem centra.

podklady z www.vut.cz
I. N. 

foto archiv VUT
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BYZNYS S INOVACEMI 2025

Rozpočet na VaVaI a jeho výhled s ohle-
dem na končící vládu, nový zákon o výzku-
mu, vývoji, inovacích a transferu znalostí, 
podpora aplikovaného výzkumu do bu-
doucna, hodnocení aplikovaného výzku-
mu – současnost a budoucnost, transfer 
a jeho podpora – to byla hlavní témata pa-
nelové diskuse se zástupci poskytovatelů 
veřejné podpory na aplikovaný výzkum 
na již tradiční konferenci Byznys s ino-
vacemi pořádané Asociací výzkumných 
organizací (AVO) dne 23. dubna 2025 
v Praze v budově CIIRC ČVUT.

Panelové diskuse se účastnili Ilona 
Müllerová, místopředsedkyně AV ČR, Karel 
Havlíček, místopředseda poslanecké sně-
movny PČR, náměstek ministra zeměděl-
ství, Miroslav Skřivánek, vrchní ředitel mi-
nisterstva průmyslu a obchodu, Petr Očko, 
předseda TAČR, Petr Konvalinka a Libor 
Kraus, prezident AVO. Diskuzi moderoval, 
Jan Nedělník, viceprezident AVO.

Všichni účastníci ve svých vystoupeních 
zdůraznili význam aplikovaného výzkumu 
a vývoje pro budoucí růst inovací a konku-
renceschopnosti české ekonomiky. V diskusi 
bylo v tomto kontextu poukazováno na po-
třebu zvratu v podpoře aplikovaného výzku-
mu. V posledních letech v oblasti podpory 
výzkumu a vývoje došlo k výrazné změně 
právě v neprospěch aplikovaného výzkumu. 
Rozpočet na VaVaI v předchozích letech byl 
navíc poznamenán výrazně infl ačním vý-
vojem a podpora v této oblasti dlouhodobě 
stagnuje. Valorizace výdajů na VaVaI ze stát-
ního rozpočtu byla nízká a směřovala pře-
devším do institucionální podpory vysokých 
škol. Otázkou pro budoucí vývoj je také, zda 
nezakotvit v připravované nové právní úpra-
vě určitý závazek státu na růst fi nančních 
prostředků na VaVaI.

Poskytovatelé veřejné podpory na apli-
kovaný výzkum hovořili také o programech 

v jejich gesci. Do popředí se musí dostat 
rovněž podpora testbedů. Proporce in-
stitucionální a účelové podpory by měla 
doznat také změn. Při nedostatku peněz 
a konstrukci rozpočtu se zaměřením více 
na institucionální fi nancování dochází k vý-
raznému nárůstu předkládaných projektů 
ucházejících se o účelovou podporu, což se 
projevuje i v jejich nižší úspěšnosti, přesto-
že může jít o přínosné projekty. 

Pokud jde o návrh nového zákona o vý-
zkumu, vývoji, inovacích a transferu znalostí, 
shodli se diskutující na řadě jeho nedostatků. 
Kriticky poukazovali na spíše rostoucí admi-
nistrativní zátěž, chybějící potřebné řešení 
otázek institucionálního fi nancování, poměr-
ně rozsáhlé deklaratorní pasáže, zavádění 
nových pojmů (otevřená věda, orientovaný 
výzkum ad.) či spíše mediální podpora trans-
feru znalostí. Navrhovaná právní úprava je 
více založena na ovlivňování této oblasti stá-
tem. Značným problémem se ukázala komu-
nikace při přípravě zákona. Ze strany AVO 
i poskytovatelů veřejných prostředků bylo 
poukazováno na způsob vypořádání připo-
mínek k zákonu; nepřijetí připomínek nebylo 
většinou vysvětleno. 

Problémem stále zůstává adekvátní hod-
nocení aplikovaného výzkumu. U Metodiky 
17+ (hodnocení výzkumných organizací) se 
stále nedostatečně přihlíží k účelu aplikova-
ného výzkumu a tedy i k jeho výsledkům, kte-
ré by měly být především hodnoceny. Klíčový 
důraz je v procesu hodnocení výzkumných 
organizací nadále pokládán na publikační vý-
sledky. Kvalitu aplikovaného výzkumu nelze 
však posuzovat pouze na základě tohoto typu 
výsledků. Navíc smluvní výzkum, provádě-
ný výzkumnou organizací pro určitý podnik, 
probíhá často v režimu utajení. V diskusi byl 
také zdůrazněn princip, že za fi nancování vý-
zkumných organizací je odpovědný výhradně 
poskytovatel prostředků. MPO a Mze se tak 
snaží hodnotit především relevantní kritéria 
koncepcí výzkumných organizací v kontextu 
jejich poslání v průmyslu či zemědělství, s dů-
razem na aplikaci výsledků v praxi. Metodika 
17+ by měla být upravena tak, že více a lépe 
zohlední aplikovaný výzkum a jeho praktické 
přínosy pro ekonomiku a společnost.

V řadě vystoupení zazněl právě požadavek 
na hledání cest k vyššímu využití výsledků 
aplikovaného výzkumu v praxi. V tomto smě-
ru bylo poukazováno i na větší programovou 
podporu kolaborativního výzkumu. Od státu 
by se mělo celkově pak očekávat vytváření 
proinovativního prostředí pro VaVaI.

Účastníci diskuse hodnotili pozitivně úlohu 
Asociace výzkumných organizací v oblas-
ti podpory aplikovaného výzkumu a vývoje 
a vyzdvihli otevřenou a korektní komunika-
ci s ní. Potřebu pokračovat v konstruktivních 
koncepčních debatách se zástupci veřejné 
správy, AV ČR i dalších zainteresovaných 
subjektů vyjádřil v závěru diskuse prezident 
AVO L. Kraus, který také ocenil shodu disku-
tujících na nutnosti vyšší podpory výzkumu, 
vývoje a inovací v soudobých ekonomických 
a společenských podmínkách. 

Po ukončení panelové diskuse násle-
dovalo Valné shromáždění členů AVO, 
na kterém mimo jiné proběhly volby 
do orgánů AVO (předsednictvo a kont-
rolní komise) na období 2025–2029.

Karel Mráček, Dagmar Doleželová
Asociace výzkumných organizací, z.s.

foto archiv AVO
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ČESKÁ SPOLEČNOST PRO JAKOST, z.s.ČESKÁ SPOLEČNOST PRO JAKOST, z.s.

SYMA 2025

Přinesla do Plzně nejnovější trendy 
v systémech managementu

Plzeň se v polovině dubna stala cen-
trem setkání špičkových odborníků 
na systémy managementu. Ve dnech 
14. a 15. dubna 2025 zde proběhl 27. roč-
ník konference SYMA – Systémy mana-
gementu. Tuto tradiční akci, pořádanou 
Českou společností pro jakost (ČSJ), 
letos partnersky podpořily společnosti 
DQS Slovakia a Škoda Auto. Letošní roč-
ník přilákal na 130 účastníků a během 
dvou dnů vystoupilo 26 řečníků v rámci 
sedmi tematických bloků. Program nabí-
dl celkem přes 12 hodin přednášek a dis-
kusí věnovaných nejnovějším trendům 
v oblasti řízení kvality, rizik, udržitelnosti 
i kybernetické bezpečnosti.

Technologický pokrok v čele s umělou in-
teligencí v posledních letech výrazně zrych-
luje tempo změn, které ovlivňují požadavky 
na kvalitu, bezpečnost a efektivitu řízení or-
ganizací. Konference SYMA 2025 se proto 
zaměřila na otázku, jak se těmto výzvám při-
způsobit a jak zvýšit konkurenceschopnost 
fi rem v dynamicky se měnícím prostředí.

Od umělé inteligence po krizovou 
komunikaci
Odborníci z oblasti kvality, řízení rizik, 

environmentálních standardů, informační 
bezpečnosti a dalších klíčových disciplín 

systémů managementu zaplnili konferenč-
ní prostory, aby sdíleli své zkušenosti a dis-
kutovali o nastupujících trendech. Hlavní 
program se zaměřil na několik stěžejních 
okruhů. Jedním z nejdiskutovanějších té-
mat byla umělá inteligence v řízení kvality 
a auditních procesech – řečníci představili 
konkrétní příklady, jak AI pomáhá zefek-
tivnit interní audity, předvídat problémy 
a automatizovat kontrolní mechanismy. 
Neméně důležitým bodem programu byla 
kybernetická bezpečnost a ochrana dat 
v éře digitalizace; zazněla varování před 
novými hrozbami, které moderní technolo-
gie přinášejí, a také doporučení, jak mo-
hou organizace posílit svou obranu proti 
kybernetickým útokům.

Velká pozornost byla věnována také 
udržitelnosti a ESG strategiím v průmys-
lu. Diskutovalo se o tom, jak fi rmy reagují 
na zpřísňující se environmentální regula-
ce a jak mohou efektivně zavádět principy 
ESG do své praxe. Samostatný blok před-
nášek se zaměřil na normy v automobilo-
vém průmyslu – účastníci probírali změny, 
jež přinášejí nové certifi kace a standardy 
pro dodavatelské řetězce, i výzvy, které au-
tomobilový sektor čekají v následujících le-
tech. A v neposlední řadě se řeč stočila k ri-
zikovému řízení a krizové komunikaci, tedy 
k tomu, jak správně nastavit krizové plány, 
účinně řídit rizika a efektivně komunikovat 
při nenadálých událostech.

Osobní excelence jako klíč 
k úspěchu
Vedle hlavního programu přednášek 

proběhl také praktický workshop zaměře-
ný na osobní rozvoj a excelenci jako klíč 
k profesnímu úspěchu. Během tohoto 
workshopu se účastníci seznámili s klíčo-
vými principy propojování osobního růstu 
s kariérním postupem. Dozvěděli se také, 
jak lépe defi novat své profesní cíle, efek-
tivně využívat své silné stránky a budovat 
osobní značku.

Networking u plzeňského piva
Kromě odborného programu kladla 

SYMA 2025 důraz i na networking a nefor-
mální výměnu zkušeností mezi účastníky. 
Účastníci tak mohli navazovat nové kon-
takty nejen během přestávek, ale také při 
společenském večeru, který se nesl v od-
lehčeném duchu nad sklenicí plzeňského 
piva. Právě tato uvolněná setkání dodala 
konferenci příjemnou, přátelskou atmosfé-
ru a umožnila odborníkům poznat se i mimo 
přednáškové sály.

Exkurze do významných podniků
Program konference SYMA 2025 byl za-

vršen v rámci doprovodného programu, 
exkurzemi do vybraných podniků v Plzni 
a okolí a také možností bližšího sezná-
mení se západočeskou metropolí a jejího 
historického centra. Účastníci konference 
navštívili podniky Škoda Electric, Škoda 
Group a Bohemia Sekt.

David Kubla

UNIVERZITA PALACKÉHO V OLOMOUCIUNIVERZITA PALACKÉHO V OLOMOUCI

ŘEŠENÍ PRO PREVENCI
A DIAGNOSTIKU VIROVÝCH

A BAKTERIÁLNÍCH ONEMOCNĚNÍ
Vyvinout nové pomocníky v boji s viro-
vými a bakteriálními onemocněními je 
úkolem vědců zapojených do projektu 
INTERVIR pod vedením Českého institu-
tu výzkumu a pokročilých technologií – 
CATRIN Univerzity Palackého v Olomouci. 
Ve spolupráci se soukromými fi rmami bě-
hem příštích čtyř let navrhnou a otestují 
nové materiály pro prevenci a diagnosti-
ku virových a bakteriálních chorob a za-
měří se na přípravu levných, účinných 
a široce dostupných senzorů, které doká-
ží původce infekcí odhalit. 

Projekt, jenž získal z výzvy Mezisektoro-
vá spolupráce pro ITI operačního programu 
Jan Amos Komenský dotaci 63,7 milionu 
korun, reaguje na dvě velké současné celo-
světové výzvy v oblasti zdraví, jimiž jsou ne-
připravenost na boj s pandemiemi a nárůst 
antibiotické rezistence. Jeho úkolem je také 

podpořit spolupráci akademiků s fi rmami 
v Olomoucké aglomeraci a urychlit přenos 
výsledků do praxe.

„Zaměřujeme se na vývoj nových řešení 
pro prevenci, včasnou diagnostiku a mini-
malizaci dopadů onemocnění způsobených 
virovými a bakteriálními patogeny. Můžeme 

vycházet i ze zkušeností, které jsme zís-
kali v průběhu pandemie onemocnění CO-
VID-19. Jednoznačně se ukázalo, že spo-
lupráce výzkumníků z univerzit s odborníky 
z aplikační sféry může vést k velmi rych-
lému zavedení potřebných inovací do pra-
xe,“ uvedl hlavní řešitel Petr Jakubec 
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z Českého institutu výzkumu a pokročilých 
technologií – CATRIN Univerzity Palacké-
ho. Vědci z výzkumného centra spolupracu-
jí s kolegy z Lékařské fakulty, Pedagogické 
fakulty, Fakulty zdravotnických věd a Cyrilo-
metodějské teologické fakulty UP, komerční 
sektor zastupuje farmaceutická společnost 
Farmak a MedicProgress.

Výzkumníci ve spolupráci s partnery cílí 
na čtyři hlavní oblasti: vývoj pokročilé antivi-
rové a antibakteriální ochrany s využitím no-
vých materiálů, diagnostiku virových infekcí 
a dalších závažných onemocnění, antibakte-
riální a antivirální účinky vybraných proteinů 
a peptidů a na analýzu dopadu pandemie 
pro život jedince a jeho prostředí v souvis-
losti s technologickými změnami.

„V oblasti prevence je potřeba vyvinout 
nové materiály s antimikrobiálními vlastnost-
mi, které se mohou uplatnit nejen ve farma-
ceutickém, ale i kosmetickém, textilním či 

potravinářském průmyslu. Proto se ve spo-
lupráci s fi rmou MedicProgress zaměříme 
na přípravu antimikrobiálních aditiv, tedy pří-
davných látek zlepšujících vlastnosti výrob-
ků,“ uvedl Jakubec.

Výzkumníci se také rozhodli zaplnit 
prázdné místo na trhu, kde dosud chybí 
spolehlivé, rychlé a cenově dostupné bio-
senzory, které budou vhodné pro nasazení 
v klinické praxi. „Pro jejich konstrukci připra-
víme ve spolupráci se společností FARMAK 
zejména grafenové materiály kombinované 
se specifi ckými molekulami, které budou 
schopny sledované patogeny „vychytávat“ 
a tím je odhalit. Po dohodě s Fakultní ne-
mocnicí Olomouc se zaměříme na detekci 
bakterií, které jsou důvodem například ne-
mocničních infekcí,“ objasnil vedoucí jed-
noho z výzkumných směrů Michal Otyepka.

K boji s bakteriální rezistencí vůči antibio-
tikům chtějí vědci přispět vývojem nových 

látek, v nichž využijí nejen antimikrobiální 
nanomateriály, ale také peptidy. Jejich vzá-
jemné propojení by podle vědců mohlo an-
timikrobiální účinky ještě zvýšit. Vědci eko-
nomicky výhodnou cestou připraví peptidy 
ze skupiny katelicidinů, což je jeden z nej-
známějších antimikrobiálních peptidů lid-
ské kůže, a peptidy odvozené od laktoferi-
nu – jedné z nejsilnějších imunitních složek 
mateřského mléka. Součástí projektu bude 
i analýza dopadu pandemie na život jedinců 
a strategie pro komercializaci biosenzorů.

„Projekt je výjimečný také tím, že je to 
první velký projekt, který přímo podporu-
je spolupráci komerční a akademické sfé-
ry v Olomoucké aglomeraci. Je to základní 
stavební kámen, který umožní podávat dal-
ší projekty a spolupráci univerzity s komerč-
ními fi rmami rozvíjet,“ uzavřel Jakubec. 

Martina Šaradínová
foto archiv UPOL

SYSTÉM OVĚŘOVÁNÍ IDENTITY

26. února 2025 – Excelentní mezinárod-
ní úspěch zaznamenali vědci z Fakulty 
aplikované informatiky (FAI) Univerzity 
Tomáše Bati ve Zlíně. Výzkumná skupi-
na kryptologů a matematických analytiků 
Ústavu informatiky a umělé inteligence 
FAI a společnosti VIAVIS a.s. obhájila před 
patentovým úřadem USA (USPTO) svůj 
vynález „Systém ověřování identity a li-
cencí pro práci s vysoce citlivým daty“.

Tento vynález zlínských vědců má za úkol 
generovat a ověřovat jedinečné licenční 
nebo identifi kační klíče, které se používa-
jí pro ověřování softwarových licencí nebo 
jednoznačnou identifi kaci samotných uživa-
telů. „Systém tak najde uplatnění zejména 
pro ověřování uživatelů elektronických da-
tových systémů s extrémně vysokými po-
třebami zabezpečení a zároveň velmi rych-
lými reakčními dobami jako jsou systémy 

pro vojenské účely, bezpečnostní složky, 
integrovaný záchranný systém a další sou-
visející oblasti,“ vysvětluje Roman Jašek 
z FAI, jeden z autorů patentu. Používat se 
může také v civilních aplikacích, jako jsou 
například zabezpečení přístupu do budov 
či chytrých domácností, vstupenky nebo jíz-
denky na veřejnou dopravu.

„Na rozdíl od běžných řešení odolává 
prolomení i při velkém počtu uživatelů. Zů-
stává energeticky úsporný, i když obsluhuje 
miliony licencí, a brání převzetí kontroly nad 
autorizovanými systémy jinému subjektu,“ 
popisuje Roman Jašek.

Patent zlínských vědců chrání jedineč-
nost této technologie a poskytuje univerzitě 
a společnosti VIAVIS a.s. výhradní právo ji 
využívat. Získat tento patent trvalo osm let. 
Potvrzuje hodnotu a inovativnost řešení 
na globální úrovni.

„Máme ofi ciální uznání, že jde o nový 
a unikátní vynález. Nikdo jiný tedy nemůže 
tento systém na daném teritoriu bez souhla-
su majitelů patentu vyrábět ani používat. Je 

to velký úspěch, který posiluje naši pozici 
mezi špičkovými technologickými pracovi-
šti světa a dokládá nejvyšší dosažitelnou 
odbornost v podávané oblasti,“ doplňuje 
Roman Jašek a dodává: „Patent uznaný 
v USA je prestižní a potvrzuje vysokou kva-
litu a globální význam technologie. Otevřelo 
nám to dveře na obrovský americký a svě-
tový trh a zvýšilo důvěryhodnost řešení 
na všech kontinentech planety“.

Kromě Romana Jaška jsou autory paten-
tu z výzkumné skupiny UTB Milan Oulehla 
a Petr Žáček z Ústavu informatiky a umě-
lé inteligence a Jan Krňávek z Ústavu ma-
tematiky FAI UTB. Ze společnosti VIAVIS 
jsou to Vladimír Lazecký, Jacek Makowski, 
Tomáš Malík a Jiří Malík.

„Chtěli bychom také velmi poděkovat 
za cenné rady a osmiletou procesní podpo-
ru specialistce na průmyslově právní ochra-
nu a evropské patentové zástupkyni Daně 
Kreizlové z Centra transferu technologií 
UTB,“ dodává Roman Jašek.

Petra Svěráková
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LEGAL ERA GLOBAL IP AI & TECH
CONCLAVE A WORLD IP FORUM,

EPO PATLIB
Kancelář transferu technologií Jihočeské 
univerzity se výrazně etabluje na mezi-
národní transferové scéně. Svědčí o tom 
řada členství ve spolcích a organizacích 
s mezinárodním dosahem a řada pozvá-
ní na zásadní eventy. Jako příklad uvá-
dím dvě velké mezinárodní konference 
a dlouholeté členství v poradní komisi 
iniciativy Evropského patentového úřa-
du EPO Patlib.

Vedoucí Kanceláře transferu technologií 
Jihočeské univerzity Růžena Štemberková 
byla pozvána jako řečník na dvě lednové 
konference do Dubaje, které na sebe navzá-
jem navazovaly.

Devátý ročník světové konference du-
ševního vlastnictví s názvem Legal Era 
Global IP AI and Tech Conclave se konal 
ve dnech 20. – 21. 1. 2025. Téma konferen-
ce bylo zaměřeno předně na využití nových 
digitálních technologií v měnícím se světě, 

a tedy i oblasti duševního vlastnictví, ko-
mercializace a transferu technologií.

Během večera byly oceněni nejlepší svě-
toví profesionálové v oboru. Jedna z cen, 
„Women in IP“, byla předána Růženě 
Štemberkové, vedoucí Kanceláře trans-
feru technologií JU. Jedná se o vysoké 
ocenění pro kancelář, univerzitu, celý region 
i celou Českou republiku.

Navazující událostí byla Světová konfe-
rence duševního vlastnictví, WORLD IP 
FORUM 2025, která proběhla ve dnech 
22. – 24. 1. 2025. Jedná se o každoroční 
akci vysokého významu, protože umožňuje 
odborníkům, právníkům, inovátorům a fi r-
mám setkat se, sdílet zkušenosti a disku-
tovat o aktuálních trendech a výzvách v ob-
lasti ochrany duševního vlastnictví. 

Přínosy zahrnují:
■ Networking – možnost navázání cen-

ných kontaktů s odborníky a potenciální-
mi partnery.

■ Aktualizace znalostí – účastníci získávají 
přehled o nejnovějších právních změnách 
a technologických trendech, což jim pomá-
há lépe chránit a spravovat svá práva.

■ Inovace a inspirace – konference jsou 

skvělé pro získání inspirace pro nové ná-
pady a způsoby ochrany duševního vlast-
nictví v rychle se měnícím světě.

Celkově účast na takové konferenci při-
spívá k rozvoji schopnosti chránit kreativitu 
a inovace, což je klíčové pro podnikání a vě-
decký pokrok. V obou případech se jednalo 
o renomované konference s významnou svě-
tovou audiencí.

EPO Patlib je iniciativou Evropského 
patentového úřadu pro zajištění pora-
denských služeb v oblasti průmyslo-
vě právní ochrany napříč Evropou. Síť 
Patlib center čítá již 300 institucí. Kance-
lář transferu technologií je členem tohoto 
sdružení od roku 2020 a zároveň po celou 
dobu se zastoupením v poradním výboru. 
Po dvě dvouletá období byla členkou vý-
boru Růžena Štemberková, vedoucí KTT 
JU. Nyní byla nově zvolena Veronika 
Štěpánová, zastávající pozici manažera 
ODV a komercializace v KTT JU. Tímto 
si kancelář zajišťuje neustálou informova-
nost a povědomí o dění a novinkách v ob-
lasti profesního zájmu.

Veronika Štěpánová
foto archiv JU

VYSOKÁ ŠKOLA TECHNICKÁ A EKONOMICKÁ V ČESKÝCH BUDĚJOVICÍCHVYSOKÁ ŠKOLA TECHNICKÁ A EKONOMICKÁ V ČESKÝCH BUDĚJOVICÍCH

 STRATEGIE 2030

Kvalita, podnikavost a globální dosah

Vysoká škola technická a ekonomická 
v Českých Budějovicích (VŠTE) byla za-
ložena v roce 2006 na základě doporuče-
ní OECD. Tento krok refl ektoval potřebu 
posílení sektoru profesně orientovaných 
veřejných vysokých škol v České repub-
lice. V té době se jednalo o průlomo-
vý koncept, a proto v ČR vznikly zatím 

pouze dvě takové školy. VŠTE se od své-
ho vzniku soustředila na naplnění zá-
měru OECD a požadavků zákonodárců, 
kteří tento typ škol defi novali. 

V počátcích své existence se VŠTE za-
měřila na získávání akreditací pro technic-
ké a ekonomické programy na bakalářském 
a magisterském stupni. Tento proces byl klí-
čový pro etablování školy jako relevantní-
ho aktéra na poli vysokoškolského vzdělá-
vání v České republice. Postupně se škole 
dařilo rozšiřovat svou nabídku studijních 

programů a získávat důvěru studentů i od-
borné veřejnosti.

Kromě vzdělávací činnosti se VŠTE sta-
la také významnou výzkumnou organizací 
se silným zaměřením na aplikovaný výzkum. 
Tato orientace na aplikovaný výzkum odlišu-
je VŠTE od tradičních univerzit a umožňuje jí 
aktivně přispívat k rozvoji regionu a celé spo-
lečnosti. Výzkumné aktivity VŠTE jsou úzce 
propojeny s potřebami praxe, což zajišťuje 
jejich relevantnost a využitelnost.

VŠTE se také profi luje jako instituce, kte-
rá klade důraz na spolupráci s podnikovou 
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INFORMACE O ZASEDÁNÍ

Usnesení ze zasedání Rady, zápisy 
z nich a schválené materiály jsou zve-
řejňovány na webových stránkách Rady 

(www.vyzkum.cz) v sekci „RVVI“, v části 
„Zasedání“ pro daný rok.

Dne 31. ledna 2025 se konalo 408. zase-
dání Rady. V úvodní části Rada schválila ak-
tualizaci zpravodajů Rady, zastoupení členů 

Rady v jiných orgánech a v pracovních sku-
pinách. Dále Rada vzala na vědomí přehled 
nadpožadavků vztažený k r. 2025 ve výši 
4,6 mld. Kč v r. 2026, 9,7 mld. Kč v r. 2027 
a 13,5 mld. Kč v r. 2028, které jednotlivé 
resorty v lednu uplatnily k jejímu prvnímu 

praxí a na znaleckou činnost. Tato třetí role 
školy je klíčová pro její propojení s regionál-
ním rozvojem a pro transfer znalostí a tech-
nologií do praxe. VŠTE poskytuje znalecké 
posudky a expertizy v oblasti ekonomiky, 
stavitelství a strojírenství. Škola usiluje o zís-
kání znaleckého oprávnění i pro oblast do-
pravy, čímž by ještě rozšířila své odborné 
kompetence a posílila svou roli v regionu.

První etapu života VŠTE lze charakte-
rizovat jako období extenzivního rozvoje. 
V tomto období se škola soustředila přede-
vším na rozvoj svého personálního zázemí, 
budování infrastruktury a navyšování svých 
výkonů. Tento růst byl nezbytný pro etablo-
vání školy a zajištění jejího dalšího rozvoje.

V posledních více než čtyřech letech se 
však VŠTE zaměřuje spíše na prohlubování 
kvality ve všech oblastech své činnosti. Dů-
raz je kladen na zkvalitňování pedagogické-
ho procesu, posilování výzkumných aktivit 
a prohlubování spolupráce s praxí. Tento po-
sun od kvantity ke kvalitě je klíčový pro další 
rozvoj školy a pro naplnění jejího poslání. 

V současné době stojí VŠTE před novou 
výzvou. V roce 2025 se bude škola, stejně 
jako ostatní vysoké školy v České republi-
ce, věnovat přípravě nového Strategického 
rámce. Tento dokument bude klíčový pro 
určení strategických cílů školy a pro defi no-
vání cesty k jejich dosažení do konce roku 
2030. Strategický rámec bude zohledňovat 
aktuální trendy ve vysokoškolském vzdělá-
vání, potřeby regionu i společnosti a silné 
stránky a potenciál VŠTE.

Jedním z klíčových úkolů pro nadcháze-
jící období je prohloubení spolupráce s pra-
xí. VŠTE si uvědomuje, že pro naplnění 
svého poslání musí být aktivním partnerem 
pro podniky a organizace v regionu. V této 
souvislosti se do diskuse dostává koncept 
podnikatelské univerzity.

Podnikatelská univerzita je model, 
který aktivně integruje podnikatelské myš-
lení, dovednosti a aktivity do všech aspek-
tů činnosti vysoké školy. Tento koncept se 
netýká pouze výuky podnikání, ale zahrnuje 
i celkovou transformaci školy s cílem pod-
porovat a vytvářet nové příležitosti a aktiv-
ně přispívat k ekonomickému a sociálnímu 
rozvoji regionu i společnosti.

VŠTE již v současnosti spolupracuje 
s řadou podniků v regionu. Cílem je tuto spo-
lupráci dále rozvíjet a zaměřit se především 
na propojení s malými a středními podniky, 
které často nemají dostatečné kapacity pro 
zajištění všech potřebných funkcí pro svůj 
rozvoj v 21. století. VŠTE může těmto pod-
nikům nabídnout své odborné znalosti, vý-
zkumné kapacity i vzdělávací programy.

Spolupráce s podniky může mít různé for-
my, například další vzdělávání pracovníků 

fi rem, outsourcing výzkumu a vývoje nebo 
společné projekty zaměřené na inovace 
a transfer technologií. Zásadní je přitom sy-
nergie, která z takového spojení plyne pro 
všechny zúčastněné strany. Podniky získá-
vají přístup k novým poznatkům a techno-
logiím, VŠTE získává cennou zpětnou vaz-
bu z praxe a studenti mají možnost získat 
praktické zkušenosti a uplatnit své znalosti 
v reálném prostředí.

Samostatnou kapitolou je pak podpora 
podnikavosti přímo na půdě VŠTE. Škola 
plánuje aktivně podporovat vznik start-upů 
a pomáhat vytvářet podmínky pro zakládání 
spin-off a spin-out fi rem. To zahrnuje posky-
tování poradenství, mentoringu, inkubace 
a akcelerace podnikatelských projektů stu-
dentů a absolventů.

Od propojení s podnikatelským prostře-
dím si VŠTE slibuje celou řadu pozitivních 
dopadů. Mezi nejdůležitější patří prohloube-
ní praktických dovedností studentů a absol-
ventů, posílení jejich uplatnitelnosti na trhu 
práce a posílení ekonomických vazeb školy 
s regionem. Podnikatelská orientace školy 
může také přispět k diverzifi kaci zdrojů fi -
nancování a k její větší soběstačnosti.

Samostatnou kapitolou v rozvoji VŠTE 
bude implementace nových metod výu-
ky a budování infrastruktury distančního 
vzdělávání. Cílem je zpřístupnit vzdělávání 
nejen studentům z regionu a České republi-
ky, ale i zájemcům z celého světa. Distanční 
vzdělávání nabízí fl exibilitu a možnost stu-
dia pro ty, kteří se nemohou účastnit pre-
zenční výuky.

VŠTE si uvědomuje, že kvalitní distanční 
vzdělávání vyžaduje nejen technologickou 
infrastrukturu, ale i inovativní pedagogické 
přístupy a metodiky. Proto škola investuje 
do rozvoje online kurzů, interaktivních vý-
ukových materiálů a platforem pro spoluprá-
ci a komunikaci mezi studenty a vyučujícími.

Cílů pro nadcházející období má VŠTE 
samozřejmě celou řadu. Tento příspěvek je 
pouze drobným exkursem do záměrů ško-
ly v nadcházejícím období. VŠTE pohlíží 
na svou budoucnost v dlouhodobém horizon-
tu a usiluje o to, aby měla kvalitní základy, 
na kterých bude stát její budoucí prosperita. 
Škola se chce stát nejen významným vzdě-
lávacím a výzkumným centrem, ale i ak-
tivním partnerem pro rozvoj regionu a celé 
společnosti.

Koncept podnikatelské vysoké školy 
Podnikatelskou vysokou školu lze chápat 

jako instituci, která má podnikatelskou ori-
entaci a myšlení zakotvené ve své vizi, misi 
a strategickém směřování. Tento přístup se 
odráží v chování a postojích vedení školy, 
akademických pracovníků i studentů. 

Mezi klíčové charakteristiky podnika-
telské univerzity patří:

Důraz na transfer znalostí a technolo-
gií do praxe: Podnikatelská univerzita se 
nesoustředí pouze na teoretický výzkum, 
ale aktivně usiluje o to, aby byly výsled-
ky výzkumu využívány v praxi a přispívaly 
k inovacím a rozvoji.

Podpora komercializace výsledků vý-
zkumu: Škola vytváří podmínky pro to, aby 
bylo možné výsledky výzkumu chránit, pa-
tentovat a komerčně využívat.

Interdisciplinární spolupráce: Podnikatel-
ská univerzita podporuje spolupráci mezi růz-
nými obory a disciplínami při řešení komplex-
ních problémů a hledání inovativních řešení.

Budování silných vztahů a sítí: Škola 
aktivně buduje a udržuje vztahy s různými 
zainteresovanými stranami, jako jsou pod-
niky, vláda, neziskové organizace a další 
vzdělávací instituce.

Diverzifi kace zdrojů fi nancování: Kro-
mě tradičních zdrojů fi nancování, jako jsou 
dotace a granty, se podnikatelská univerzita 
snaží získávat fi nanční prostředky i z pod-
nikatelských aktivit, jako jsou například li-
cenční poplatky, tržby z prodeje technologií 
nebo příjmy z poradenské činnosti.   

Vybavování studentů podnikatelskými 
dovednostmi a kompetencemi: Škola se 
snaží rozvíjet u studentů podnikatelské my-
šlení a dovednosti, jako je schopnost rozpo-
znávat příležitosti, riskovat, být kreativní, řešit 
problémy a pracovat v týmu. Tyto dovednosti 
jsou důležité nejen pro ty, kteří chtějí založit 
vlastní fi rmu, ale i pro uplatnění v zaměstnání.

Podpora podnikatelské kultury: Škola 
vytváří prostředí, které podporuje podnika-
telskou kulturu a motivuje studenty i zaměst-
nance k zakládání vlastních projektů a fi rem. 
To zahrnuje například organizování soutěží 
podnikatelských nápadů, pořádání předná-
šek a workshopů s úspěšnými podnikateli 
nebo podpora studentských organizací za-
měřených na podnikání.

Poskytování podpůrných mechanismů 
a infrastruktury: Škola nabízí studentům 
a absolventům podpůrné mechanismy a in-
frastrukturu pro rozvoj podnikání, jako jsou 
inkubátory, akcelerátory, mentoři a přístup 
k fi nancování.

Jinými slovy, podnikající vysoká škola se 
nesoustředí pouze na akademický výzkum 
a výuku tradičních oborů, ale aktivně usilu-
je o to, aby se stala hybnou silou inovací 
a podnikání ve svém okolí i širším kontex-
tu. Jejím cílem je vychovávat absolven-
ty s podnikatelským myšlením, kteří jsou 
schopni vytvářet hodnoty a reagovat na vý-
zvy moderního světa.

Romana Ocásková Křížová
referent profesní spolupráce
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ZASEDÁNÍ PLÉNA

Plénum České konference rektorů (ČKR) 
přijalo na svém 179. zasedání, Výročním 
shromáždění ČKR, konaném dne 13. 2. 
2025 na Univerzitě Jana Evangelisty 
Purkyně v Ústí nad Labem, následující 
usnesení: 

■ ČKR byla seznámena s předpokláda-
ným harmonogramem a nutnými kro-
ky při vzniku nového Národního akredi-
tačního úřadu pro terciární vzdělávání 
(NAÚ). Vyzývá ministra školství, mládeže 
a tělovýchovy k neodkladnému upřesně-
ní procesu výběru členek a členů Rady 
NAÚ vzhledem k odbornému pokrytí ob-
lastí vzdělávání a ke koordinaci tohoto 
procesu.

■ vítá navýšení rozpočtu veřejných vyso-
kých škol (VVŠ) pro rok 2025. V souvis-
losti s podmínkami letošního rozpočtu 
žádá MŠMT o konkretizaci podoby do-
hodovacího řízení v případě nedosažení 
cílových hodnot. Připomíná zároveň nut-
nost udržitelného prorůstového rozpoč-
tu vysokého školství ve střednědobém 
i dlouhodobém horizontu.

■ žádá MŠMT o představení variant re-
álného nastavení a zajištění systému 
fi nancování obnovy a rozvoje infra-
struktur VVŠ pro zajištění vzdělávacích, 
vědecko-výzkumných a dalších tvůrčích 

aktivit po roce 2026, zejména v souvis-
losti s očekávaným poklesem dotačních 
zdrojů z ESF a ERDF fondů pro Českou 
republiku.

■ vyjadřuje vůli podílet se na formulaci 
tezí nového zákona o vysokých školách 
ve spolupráci s MŠMT.

■ nesouhlasí s návrhem Rámcových vzdě-
lávacích programů pro základní vzdělá-
vání (RVP ZV), který představilo MŠMT, 
ani s postupem jeho projednávání. Návrh 
RVP ZV nebyl s ČKR diskutován a neby-
ly vypořádány připomínky odborné veřej-
nosti ani ofi ciálních oponentů.

■ schválila svoji Výroční zprávu 2024, re-
vizi hospodaření za rok 2024 a rozpočet 
na rok 2025.

Plénum České konference rektorů 
(ČKR) přijalo na svém 180. zasedání 
ČKR, konaném dne 10. 4. 2025 na VŠB 
– Technická univerzita Ostrava, násle-
dující usnesení: 
■ ČKR nesouhlasí s návrhem zákona, kte-

rým se mění některé zákony v souvislosti 
s úpravou vybraných agend v působnosti 
Digitální a informační agentury (DIA), kte-
rý veřejné vysoké školy zařazuje do pů-
sobnosti zákona č. 365/2000 Sb., o infor-
mačních systémech veřejné správy. ČKR 
upozorňuje, že navrhovaná změna bude 
mít významné organizační dopady na vy-
soké školy a přinese neúměrné zvýšení 
nákladů na digitalizaci jejich agend.

■ ČKR vítá informaci zástupců MŠMT 
o prorůstovém návrhu rozpočtu pro ob-
last vysokých škol v rámci vyjednávání 
o státním rozpočtu na rok 2026 i poža-
davku dalšího navyšování prostředků pro 
veřejné vysoké školy ve střednědobém 
výhledu (2027–2028).

■ ČKR vnímá pozitivně předložený plán 
informativních seminářů MŠMT zamě-
řených na implementaci změn vyplý-
vajících z novely zákona o vysokých 
školách.

■ ČKR na svém zasedání projednala návr-
hy nominací členů a členek do Rady bu-
doucího Národního akreditačního úřadu 
pro terciární vzdělávání do čtyř oblastí. 
Nominace budou v řádném termínu po-
stoupeny ministru školství, mládeže a tě-
lovýchovy pro projednání a schválení 
Vládou ČR.

■ ČKR se ohrazuje proti opakovanému 
obcházení rektorek a rektorů vysokých 
škol při přípravě koncepčních a strate-
gických rozhodnutí, norem či formulaci 
zásadních strategických dokumentů ze 
strany ministerstev. ČKR žádá, aby byl 
dodržován řádný zákonný procesní po-
stup jednání mezi MŠMT a vysokými 
školami, a to vždy prostřednictvím jejich 
statutárních zástupců nebo reprezenta-
ce vysokých škol.

(převzato z materiálů ČKR)
P. Š.

návrhu výdajů státního rozpočtu na výzkum, 
vývoj a inovace na rok 2026 s výhledem 
na léta 2027 a 2028 (SR VaVaI 2026–2028), 
který Rada navrhla ve výši 43,7 mld. Kč. 
V dalších bodech jednání Rada navrhla 
předsedovi Rady jmenovat členem Bioetic-
ké komise Jana Latu a 17 členů Odborných 
panelů pro hodnocení výsledků výzkum-
ných organizací (VO), schválila protokoly 
z jednání tripartit s MŽP, MK a MK a tema-
tizované vypořádání námitek VO k hodno-
cení 2023 v Modulu 1 (H23). Rada rovněž 
schválila aktualizaci statutů a jednacích 
řádů Bioetické komise, Komise pro hodno-
cení VO a ukončených programů a Meziná-
rodního poradního orgánu Rady, a plány je-
jich činnosti na rok 2025. Na závěr jednání 
Rada schválila aktualizaci Provozního řádu 
Informačního systému výzkumu, vývoje 
a inovací (IS VaVaI) a uspořádání konferen-
ce k hodnocení VO dne 19. 2. 2025.

Dne 28. února 2025 se konalo 409. za-
sedání Rady. V úvodu svého jednání Rada 
navrhla předsedovi Rady jmenovat pět čle-
nů Mezinárodního poradního orgánu Rady. 
Dále Rada schválila svá stanoviska s při-
pomínkami k návrhu skupiny grantových 
projektů GA ČR „Grantové projekty Proof 
of Concept“, k návrhu změny programu 
průmyslového výzkumu a experimentál-
ního vývoje „TREND“ a k návrhu změny 
programu MZd – rozšíření o Podprogram 
4: „Podpora národních autorit v priorit-
ních oblastech zdravotnického výzkumu“ 

a pověřila předsednictvo Rady vypořádá-
ním připomínek. V dalším bodu jednání 
Rada schválila své stanovisko k návrhu 
„Programu Akademie budoucnosti“ fi nan-
covaného z institucionální podpory AV ČR, 
a požádala AV ČR o zaslání doplněného 
materiálu Radě k projednání. V závěru jed-
nání Rada schválila protokoly z jednání tri-
partit s AV ČR, MD, MO, MPSV, MV, MZd 
a MZe podle Metodiky 17+ z H23.

Dne 28. března 2025 se konalo 410. za-
sedání Rady. V úvodu jednání Rada schvá-
lila své stanovisko k návrhu programu MV 
„Strategická podpora rozvoje bezpečnost-
ního výzkumu ČR 2026–2031 (IMPAKT 2)“ 
a pověřila předsednictvo Rady vypořádá-
ním připomínek. V další části jednání Rada 
schválila pro meziresortní připomínkové 
řízení návrh SR VaVaI 2026–2028, kde na-
vrhla na r. 2026 výdaje ve výši 46,7 mld. Kč 
(nárůst 3,7 mld. Kč vůči r. 2025), na r. 2027 
ve výši 49,9 mld. Kč (nárůst 6,6 mld. Kč vůči 
r. 2025) a na r. 2028 ve výši 49,9 mld. Kč 
(nárůst 6,6 mld. Kč vůči r. 2025). Současně 

Rada požádala MŠMT o urychlení předlože-
ní Programu podpory strategických technolo-
gií tak, aby mohl být projednán na květnovém 
zasedání Rady. V následujícím bloku jednání 
Rada schválila návrh na udělení Ceny vlády 
nadanému studentovi za rok 2024 ve třech 
kategoriích, navrhla předsedovi Rady jme-
novat další členku Mezinárodního poradní-
ho orgánu Rady a odsouhlasila, že protokoly 
z jednání tripartit v segmentu VŠ s MŠMT, 
MO a MV budou schváleny dodatečně hla-
sováním členů Rady per rollam, což se stalo 
dne 15. 4. 2025. V bodu vypořádání připomí-
nek k Metodice hodnocení velkých výzkum-
ných infrastruktur Rada konstatovala, že se 
vypořádání připomínek MŠMT významně od-
chyluje od Stanoviska Rady a že MŠMT tak 
mj. dostatečně nenaplnilo usnesení vlády ze 
dne 14. 12. 2022  č. 1043, podle kterého mělo 
předložit aktualizaci metodiky hodnocení VVI 
„tak, aby nově zahrnoval rovněž nástroje pro 
pokročilé vyhodnocení výsledků výzkumu, 
vývoje a inovací dosažených velkými vý-
zkumnými infrastrukturami a jejich uživate-
li v režimu otevřeného přístupu na principu 
sběru dat z Informačního systému výzkumu, 
vývoje a inovací, a zohlednit v něm dále také 
nástroje pro pokročilé vyhodnocení socio-
ekonomických přínosů a dopadů velkých vý-
zkumných infrastruktur“, a požádala MŠMT 
o znovuzvážení připomínek Rady. Na závěr 
jednání Rada schválila znění výzvy na po-
dávání návrhů kandidátů na 3 členky / členy 
předsednictva TA ČR. M. B.
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Z ČINNOSTI

Umělá inteligence a kyberbezpečnost: 
Ochrana v digitálním světě

Umělá inteligence (AI) je dnes nedílnou 
součástí našich životů. Doporučuje nám 
optimální trasy k cíli, výběr četby, jídla, 
potenciálního partnera či voleného zá-
stupce. Je přítomná na snímcích silných 
osobností a atraktivních jednotlivců. Jak 
však odlišit nezpochybnitelnou prav-
du od virtuální fi kce? Jak se orientovat 
v rozmanité směsici reality i v obsaho-
vých výtvorech, které produkuje umělá 
inteligence? A kde leží hranice mezi po-
hodlím a bezpečností?

V rámci aktivit našeho EDIH Cybersecurity 
Innovation Hub jsme se zaměřili na aktuální 

stav poznání v této oblasti. V rámci školení 
jsme se věnovali kyberbezpečnostním do-
padům umělé inteligence, především v kon-
textu deepfakes, stejně jako efektivní práci 
s nástroji AI a jejich implementaci do každo-
denní praxe.

Naší cílem bylo:
■ Poskytnout přehled o aktuálních nástro-

jích umělé inteligence a jejich vývoji.
■ Informovat účastníky o oblastech, kde 

může umělá inteligence přinášet výho-
dy, ale i o těch, kde může komplikovat 
život.

■ Nabídnout doporučení našich expertů, 
jak efektivně pracovat s těmito informace-
mi a jak se v nich zorientovat, aby umělá 

inteligence mohla pozitivně ovlivnit jak 
váš profesní, tak soukromý život.

Díky dotaci v rámci projektu EDIH Cyberse-
curity Innovation Hub jsou všechny nabízené 
kurzy pro české fi rmy a veřejné organizace 
splňující podmínky projektu poskytovány zcela 
bezplatně. Pro zajištění účasti našich zájemců 
je nutné uzavřít jednoduchou smlouvu mezi 
Vaší fi rmou nebo organizací a naším EDIH.

Cílem těchto aktivit je nejen zvyšovat 
povědomí o možnostech a výzvách, které 
umělá inteligence představuje, ale také vy-
tvořit prostředí, které podporuje rozvoj digi-
tálních dovedností a zajištění bezpečnosti 
v dynamickém digitálním světě.

David Kratochvíl

INOVACE –
INSPIRACE – KREATIVITA
To byl 2. ročník Dne kreativních

průmyslů v Hradci Králové

Devatenáctý březen se v Hradci Králové 
nesl v duchu inovací, kreativity a neutu-
chající inspirace, neboť v našem krajském 
městě probíhal 2. ročník Dne kreativních 
průmyslů. Ve spolupráci s agenturou 
CzechInvest, Technologickou inkubací 
a dalšími partnery jsme připravili pro-
gram věnovaný oslavě pokroku a moder-
ních trendů zohledňujících zodpovědný 
přístup k budoucnosti.

Den jsme zahájili inspirativním fórem 
Design budoucnosti, na který se sjely před-
ní hvězdy českého udržitelného designu, 
inovací a podnikání. Diskutovala se řada 
témat souvisejících nejen s designem, ale 
také s cirkulární ekonomikou, upcyklací 
a udržitelnou byznys strategií. Mezi řečníky 
byli Lukáš Kalvoda z GreenOmetr, který se 
věnoval otázce ESG a udržitelnosti z pohle-
du malých a středních fi rem, následovala 
Zuzana Kozlová z Bomma & RÜCKL Group 
s příspěvkem na téma designu a udržitel-
nosti ve sklářském průmyslu. Otázku udr-
žitelnosti a inovací s ohledem na úspěšný 
byznys plán otevřela i Monika Šimonová 
z Plastia s.r.o., již následně na pódiu vystří-
dala Eliška Knotková z Balance is Motion 
s příspěvkem ekodesign jako nástroj pro 
konkurenceschopnost. Fórum uzavřel Vít 
Gilánik z Plastic Guys se svým vstupem 
na téma plasty v architektuře. 

Celým fórem hosty provázel Milan 
Vrbík z Design Aťák, který sám jako před-
ní odborník na daná témata zvládal kromě 

moderování přispívat i do průběžné debaty 
hostů. Součástí fóra byla rovněž výstava stu-
dentských prací ze SUPŠ Hudebních nástro-
jů a nábytku v Hradci Králové věnovaná prá-
vě tématu designu a upcyklace. Fórum tak 
přineslo návštěvníkům nejenom svěží inspi-
raci, ale také řadu konkrétních příkladů toho, 
jak implementovat udržitelnost a inovace 
do vlastního podnikání a zachovat přitom vy-
soké standardy kvality, funkčnosti i designu.

Den kreativních průmyslů vyvrcholil fi -
nálovým večerem národního kola soutěže 
Creative Business Cup 2025 v Galerii Petrof, 
kde soutěžila desítka fi nalistů o titul nejkrea-
tivnějšího start-upu letošní roku a přímý po-
stup na celosvětové fi nále do Kodaně. Soutěž 
ovládl start-up Graphic Standard, jenž auto-
matizuje tvorbu vizuálních výstupů pomocí 
AI. Druhé místo obsadil Webout se svým ul-
timátním systémem personalizovaných videí. 
Třetí místo pak získali dva kamarádi-otcové 
z Veska Games, kteří vyvinuli vzdělávací hru 
Manabies zaměřenou na zábavné propojení 
výuky matematiky a gamingu. Diváci v sále 

měli možnost udělit cenu Miláček publika, 
kterou si letos odnesl Walk on Water se svou 
revoluční hasicí dekou Foga.

Oceněným start-upům i všem dalším fi -
nalistům patří velký obdiv, neboť předvedli, 
nakolik mohou být kreativita a inovace hna-
cím motorem současného podnikání. Své 
o tom ví i česká fi rma Nebesys, jež se svým 
unikátním střešním systémem ovládla svě-
tové fi nále soutěže Creative Business Cup 
v roce 2023 a stala se v Kodani absolutním 
vítězem. S Nebesys jsme nedávno natáčeli 
video o jejich cestě ke slávě (ke shlédnutí 
na YouTube Plus inovace) a nyní přejeme 
stejný úspěch také letošnímu vítězi Graphic 
Standard. Jak totiž ukázal i 2. ročník Dne 
kreativních průmyslů v Hradci Králové, kre-
ativita, inovace, ESG a udržitelnost nejsou 
jen marketingovou bublinou, ale realitou, 
na které lze stavět úspěšný byznys.

Zdroj: Agentura CzechInvest
Za tým Plus inovací

Daniela Antropiusová
foto archiv Czechinvest
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INKUBACE TECHNOLOGICKÝCH
START-UPŮ V TECHNOLOGICKÉM

CENTRU PRAHA
Jen málokdo pochybuje o ekonomické 
důležitosti a přínosech vzniku a rozvoje 
technologických start-upů, a to včetně 
spin-off fi rem vzešlých z akademických 
pracovišť. A přestože otázka nejlepší 
formy podpory těchto fi rem zůstává té-
matem teoretických pojednání i debat 
odborníků z praxe, faktem je, že napros-
tá většina regionů se inkubaci těchto 
fi rem podporovat snaží, často formou 
podnikatelských inkubátorů.

Úspěšný rozvoj start-upů může stimulo-
vat prosperitu státu či regionu zejména 
prostřednictvím ekonomického růstu, ale 
také vznikem nových pracovních příležitos-
tí, převratných inovací, nebo povzbuzením 
technologického rozvoje. Úspěch start-u-
pu, zejména technologického, však závisí 
na mnoha vnitřních i vnějších faktorech. 
Start-upy čelí výzvám způsobeným nedo-
statkem zdrojů, znalostí, zkušeností, nebo 
kontaktů a provádějí zásadní rozhodnutí 
v situacích s nedostatkem podstatných in-
formací a často v krátkém čase. 

Inkubátory a akcelerátory poskytují podpo-
ru při překonávání těchto výzev prostřednic-
tvím podpůrných programů. Pomáhají start
-upům rozvíjet jejich obchodní modely, a tím 
budovat jejich cestu k úspěchu na trhu. Čas-
to do start-upů investují fi nančně, ale jejich 
hlavním účelem je přenést nehmotné zdroje, 
jako jsou obchodní znalosti a přístup k sítím 
kontaktů, směrem k rozvíjející se fi rmě. 

Právě takový rozvojový program nabí-
zí Technologické centrum Praha, které jím 
chce zúročit zkušenosti z řízení a účasti 
v inkubátorech ve své více než třicetileté 
historii a z podpory podnikání a techno-
logického rozvoje obecně. Program nese 
název TC Runway (https://orp.tc.cz/cs/na-
se-sluzby/acceleration-program-busines
-runaway) a v minulosti (ještě pod názvem 
Business Runway) jím už prošlo několik 
velmi zajímavých a úspěšných fi rem, jako 
například Space Systems Czech, která je 

dnes známá jako Huld Česká republika. 
To, že je nabídka služeb tohoto programu 
pro fi rmy zajímavá, dokládá i vstup několi-
ka velmi zajímavých technologických fi rem 
(oblast space, AI, či optika) do tohoto pro-
gramu v posledních měsících.

Na základě tohoto zájmu rozšířilo Tech-
nologické centrum Praha rozsah služeb 
programu TC Runway podporou spin-off 
fi rem vznikajících ve výzkumných organi-
zacích, a to už v jejich pre-inkubvační fázi. 
Tento záměr navíc získal nový rozměr uza-
vřením rámcových smluv s několika ústavy 
Akademie věd ČR, které tímto krokem zá-
jem o inkubační služby pro spin-off fi rmy 
od Technologického centra Praha potvrdily. 

Pre-inkubační a inkubační aktivity má 
v Technologickém centru Praha po odborné 
stránce na starosti Michal Hlavačka z Oddě-
lení rozvoje podnikání, který se těší na kon-
takty od vznikajících či rozvíjejících se tech-
nologických fi rem, které by výše popsané 
služby našeho inkubačního programu mohly 
úspěšně využít. A co říci závěrem? Snad jen 
popřát všem fi rmám vybraným do programu 
TC Runway, aby byly těmi úspěšnými, aby 
jejich technologie a produkty byly na trhu 
konkurenceschopné a aby dále budovaly 
dobré jméno českého průmyslu v zahraničí. 

Petr Hladík

DEVELOPDATA
EXCHANGE

Organizace CzechInno je součástí projek-
tu DevelopDataExchange (evropský pro-
gram Interreg Danube Region Programme 
(DRP)), který se zaměřuje na rozvoj datové 
výměny v Podunajském regionu s cílem 
zvýšit efektivní čerpání evropských fon-
dů a Invest EU. Projekt řeší klíčové výzvy 
regionu, jako je nízká účast v evropských 
výzvách, nedostatečná spolupráce mezi 
sektory a administrativní překážky bránící 
efektivnímu využití fi nancí.

Cílem je posílit institucionální kapacity, 
propojit klíčové aktéry a vytvořit strategická 
partnerství pro lepší koordinaci fi nancování. 
Projekt je součástí Priority Area 10 (PA10) 

Strategie EU pro Podunají, podporuje Ev-
ropskou strategii pro data a přispívá k digi-
tální transformaci regionu.

Projekt se zaměřuje na Podunajský regi-
on, přičemž mezi potenciálními partnery jsou 
poskytovatelé infrastruktury, zájmové skupi-
ny, organizace podporující podnikání i akade-
mické a výzkumné instituce. Zapojení široké-
ho spektra aktérů je zásadní pro maximalizaci 
dopadu projektů fi nancovaných z fondů EU 
a podporu udržitelného regionálního rozvoje.

Díky spolupráci a budování institucionál-
ních kapacit projekt vytvoří prostředí přízni-
vé pro lepší zapojení, efektivní koordinaci 
a inovace v oblasti výměny dat. Překonáním 
překážek v čerpání fondů EU a usnadně-
ním přeshraniční realizace projektů přispěje 
DevelopDataExchange k udržitelnému růs-
tu a rozvoji Podunajského regionu, přičemž 
maximalizuje dopad prostředků z EU fondů 
a Invest EU.

Díky spolupráci s širokou škálou part-
nerů – od veřejných institucí přes fi rmy až 
po výzkumné organizace – DevelopDataEx-
change pomůže regionu lépe využít inova-
ce, podpořit hospodářský růst a posílit kon-
kurenceschopnost v oblasti datové výměny.

Program propojuje instituce a orga-
nizace z Německa, Rakouska, České re-
publiky, Slovenska, Maďarska, Slovinska, 
Chorvatska, Srbska, Rumunska, Bulharska 
a dalších přidružených států.

V rámci programu se CzechInno podílí 
na aktivitách zaměřených na rozvoj dato-
vých prostorů (Data Spaces) ve třech stra-
tegických sektorech:
■ Kosmický průmysl (Data Space in Space)
■ Výroba (Data Space in Manufacturing 

Sector)
■ Energetika (Data Space in Energy Sector)

Projekt se zaměřuje na rozvoj bezpečné 
a efektivní výměny dat mezi klíčovými hrá-
či v uvedených oblastech. Zároveň si klade 
za cíl posílit institucionální kapacity a pod-
pořit přeshraniční spolupráci v regionu 
Dunaje. Důraz je kladen zejména na zvý-
šení schopnosti organizací čerpat evropské 
fondy a realizovat investice v rámci digitální 
transformace.

David Kratochvíl

ODPADY 2025

Dělejme to jinak – inovativně a netradičně 

Přesto, že jsme v posledním období 
svědky řady odborných aktivit spoje-
ných s tématy odpadů či nakládání s od-
pady, nicméně se vesměs nejčastěji 
jedná jen o akce v obecné či experimen-
tální rovině. Těch, kteří chtějí otevřeně 
hovořit, jak nejlépe odpady zpracovávat, 

kdy recyklovat, zda třídit, či netřídit, 
spalovat či nespalovat, jak to dělají jin-
de, jak jsme na tom s moderními tech-
nologiemi a inovacemi v této oblasti my 

a konečně hovořit otevřeně třeba i o vý-
hledech do budoucna, mnoho není.

Přitom zejména odvaha některých od-
borníků ke změnám v této oblasti může být 
a často i je klíčem k úspěchu.  A právě tito 
odborníci – praktici s dlouholetou zkušenos-
tí, ale hlavně s tím Baťovským pověstným 
zdravým rozumem, stojí za přípravou Konfe-
rence Odpady 2025 – netradičně, jejíž prv-
ní ročník proběhne 5.–6. listopadu 2025 
v Best Western Hotelu VISTA v Ostravě.
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Společně s nimi se tak už dnes můžete tě-
šit na vystoupení řady vynikajících odborní-
ků a zkušených praktiků, na jejich odvážná 
tvrzení s následnou diskuzi typu, že v odpa-
dech už opravdu není čas na experimenty, 
že některé věci jsou nemožné jen zdánlivě, 
dále na otevřenou polemiku, zda se jed-
ná jen o odpad, nebo dále využitelnou suro-
vinu, či dokonce, zda je ESG opravdu kon-
kurenčním faktorem nebo jen problém, který 
možná neexistuje. Zajímavé budou i úvahy 
věnované vývojovým tendencím v odpa-
dovém hospodářství spojených s ekonomi-
kou – neutrácíme příliš peněz na marginál-
ní věci, místo abychom budovali základní, 
a hlavně efektivně fungující infrastrukturu...? 
V nejbližším období lze tak očekávat v ob-
lasti odpadového hospodářství změny ně-
kterých zákonných dokumentů, směrnic, vy-
hlášek, konkrétně do roku 2030 např. zákaz 
skládkování využitelných odpadů, legisla-
tivu spojenou s recyklací plastů atp.  V této 
souvislosti se však nabízí otázka, zda jsme 
všichni dostatečně připravení na tuto situaci, 
zda máme k dispozici dostačující technolo-
gie, a konečně, zda máme k dispozici i do-
statečně připravené lidi? 

Cílem konference tak bude především 
informovat širokou veřejnost nejen o sou-
časném stavu v oblasti odpadového hos-
podářství, ale i o chystaných změnách 
v některých zákonech, a to netradiční, 
místy možná i provokační formou vystou-
pení odborníků, kteří se nebojí otevřeně 
pojmenovat problémy, lépe řečeno, sdě-
lit často nemilosrdnou pravdu, abychom 
následně mohli přistoupit k nápravě a těm 
správným řešením – zejména o to v při-
pravované konferenci půjde. Celá akce 
bude proto cílená na širokou odbornou 
veřejnost, Svaz měst a obcí s jejích sta-
rosty, malé a střední fi rmy, výrobce tech-
nologií, pro státní správu a samosprávu, 
technické služby a další zainteresované 
subjekty. Jednoduše řečeno – na všech-
ny ty, kterým není život na zemi lhostejný.  

V rámci odborného programu jsou tak pro 
ročník 2025 připraveny tři základní rámcové 
odborné bloky: Současný stav a vývoj od-
padového hospodářství /vybrané analýzy, 
Legislativa/Ideologie vs. realita a konečně 
– Inovace/Inovativní přístupy a Best Prac-
tices v nakládání s odpady, v jejichž rámci 
zazní řada ožehavých průřezových témat 
včetně některých zcela inovativních řešení. 
Kupříkladu budou s určitostí zmíněny ně-
které z efektivních recyklačních technologií 
a řešení, které dokáží proměnit miliony tun 
odpadů na suroviny, z nichž vznikají nové 
produkty – tím lze nejen nahradit tolik ome-
zené zdroje, ale navíc i lépe chránit naše ži-
votní prostředí. Ke všem odborným blokům 
připravujeme dva diskuzní panely s účastí 
řady odborníků – zástupců MŽP, MPO, ČEZ 
a ČAOBH, kteří by měli v podstatě okamži-
tě a otevřeně reagovat na vystoupení, kte-
rá postupně zazní v jednotlivých odborných 
blocích. V těchto panelech už nyní může-
me počítat např. s vystoupením p. Kužvar-
ta (ČAOBH), pí. Švihlíkové, pí. Kulhánko-
vé (MPO), p. Maršáka (MŽP), v jednání je 
zástupce ČEZ a řada dalších odborníků. 
V rámci řízených diskuzních panelů se mů-
žeme těšit rovněž na zajímavá vystoupení 
kolegů ze sousedního Polska a Slovenska, 

kteří často čelí a následně řeší podobné 
problémy. O konkrétních názvech jednotli-
vých vystoupení, přednášejících a dalších 
detailech, spojených s průběhem akce, ale 
i o možností navštívit v rámci konference 
jedno z nejmodernějších zařízení, novou tří-
dící linku na směsný komunální odpad, prv-
ní svého druhu v ČR, vás budeme průběžně 
informovat, stejně jako o fi nálním programu 
a všech jeho doprovodných akcích.

Na tuto netradiční akci všechny zá-
jemce už nyní srdečně zveme. Přijďte 
sdílet Vaší dobrou praxi, či se jí nechat 
inspirovat s cílem osvojení si těch nej-
lepších řešení, okamžitě využitelných 
v každodenní praxi. Vždyť jakákoliv od-
vaha a rozhodnutí o změnách může být 
tou správnou esencí, která nastartuje 
právě tu «Vaši“ cestu k úspěchu v této 
v současnosti tolik diskutované oblasti.

Za přípravný výbor konference
Růžena Petříková, člen RK ČR

Karel Belda, jednatel OZO Ostrava 

NÁRODNÍ KONFERENCE
TRANSFERU

Co je třeba pro rychlejší transfer 
technologií? Konference na VŠB-TUO 

nabídla odpovědi

Transfer technologií jako součást inovač-
ního ekosystému bylo hlavním tématem 
12. Národní konference transferu, kterou 
19. a 20. března hostila VŠB-Technická 
univerzita Ostrava. Sešlo se na ní zhruba 
sto klíčových hráčů transferu technologií 
v ČR z řad akademiků, fi rem, veřejné sprá-
vy či inovačních a transferových center.

Prestižní akci zaštítila Transfera.cz a part-
nery byly Svaz průmyslu a dopravy ČR, 
Moravskoslezské inovační centrum (MSIC) 
a projekt REFRESH pro transformaci Mo-
ravskoslezského kraje.

„Stojíme před velkou výzvou, jak to udě-
lat, aby i v Evropě ve větší míře přechá-
zely výsledky vědy a výzkumu do praxe 
a byly základem naší prosperity. Mimo jiné 
je k tomu potřeba přenastavit i náš způsob 
myšlení, a to je jeden z cílů i naší univerzi-
ty. Potřebujeme motivovat studenty, aby se 
pouštěli do podnikání,“ řekl v úvodu konfe-
rence rektor VŠB-TUO Václav Snášel.

Transfer technologií je jedním z význam-
ných pilířů strategického projektu REFRE-
SH, který se podílel i na přípravě konfe-
rence. „Projekt, který je největší historii 
univerzity, se už významně propsal nejen 
do vědy a výzkumu, ale začíná hýbat i trans-
ferem na obou univerzitách. Důkazem jsou 
nejen podané patenty, ale i dvě prodané 
licence průmyslovým partnerům,“ zdůraz-
nil prorektor VŠB-TUO a ředitel REFRESH 
Igor Ivan, který se zúčastnil i panelové dis-
kuze s názvem Průmysl a transfer technolo-
gií: Od inovace k ekonomickému růstu.

Podle předsedkyně Transfera.cz Růženy 
Štemberkové je konference vždy „národním 
svátkem transferu technologií“. Každoročně 
se na ní potkávají „transferáři“ z univerzit, 
různých agentur, zástupci aplikační sféry či 
ministerstev, aby diskutovali o tom, kde jsou 
slabá a silná místa a kam se má transfer 
ubírat. „Transfer technologií už dávno ne-
stojí pouze na vyhledávání vhodných inova-
cí v laboratořích, ale je potřeba vytvářet sy-
nergie a celý inovační systém. V regionech 
máme různé podmínky a je skvělé, že mů-
žeme sdílet a navzájem využívat své zku-
šenosti. Stále přicházejí nové podněty, vlivy 
a témata, která zohledňujeme v progra-
mech každého ročníku Národní konference 
transferu. Proto je každé setkání trochu jiné 
a velmi důležité,“ objasnila Štemberková.

Jako střet dvou světů prezentoval oblast 
transferu technologií a znalostí ředitel Kan-
celáře Technologické agentury ČR Martin 
Bunček. Podle něj stojí vždy na začátku 
celého procesu zástupci dvou stran, tedy 
vědců a fi rem, kteří mají dospět k doho-
dě. Aby se však domluvili, musí si rozumět 
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a vzájemně pochopit svoje motivace, což 
podle něj není vždy samozřejmost.

„Když jsem byl požádán o příspěvek 
a účast v panelu, jel jsem sem s tím, že je 
potřeba otevřít některá neotevřená témata. 
Tedy bavit se o základních věcech a princi-
pech a neřešit věci z prostředka. Bylo vidět 
i z následných debat, že téma, které jsem 
nastolil, mezi účastníky rezonovalo. Podle 
mě je toto jedna z příčin případného neú-
spěchu, tedy že obě strany si neporozumě-
jí. Ostatní podmínky už máme, ať už jsou to 
centra transferu, technologičtí skauti nebo 
například podpora ochrany know-how. Ty 
sice můžeme zlepšovat, ale nejdůležitější 
je vždy ten začátek jednání, aby na něj byli 
partneři připraveni,“ uvedl Bunček.

Diskuzní panel Jak vytvořit udržitelný 
ekosystém spolupráce mezi vědou, prů-
myslem a komunitou zaštítilo MSIC. „Těší 
mě, že se konečně začalo mluvit o věcech, 

VYUŽÍVÁNÍ INFORMAČNÍCH
A KOMUNIKAČNÍCH TECHNOLOGIÍ
V PODNIKATELSKÉM SEKTORU

ZA ROK 2024
Pokrok ve vývoji digitalizace je považo-
ván za zásadní pro zlepšení konkuren-
ceschopnosti ekonomiky každé země. 
Informační a komunikační technologie 
(ICT) se velmi rychle staly nedílnou sou-
částí podniků a jejich využívání výraz-
ně ovlivnilo jejich fungování. ICT se již 
nedotýkají pouze vnitrofi remní komu-
nikace, sdílení informací s obchodní-
mi partnery nebo způsobů komunikace 
s jejich zákazníky, ale digitalizace se po-
stupně stává v čím dál větší míře sou-
částí téměř všech podnikových procesů.

Publikace seznamuje čtenáře s výsled-
ky Ročního podnikového zjišťování o vy-
užívání informačních a komunikačních 
technologií v České republice. Většina zde 
prezentovaných údajů se vztahuje k prv-
ní polovině roku 2024, přesněji k měsíci, 
ve kterém podnik vyplnil výkaz (obvykle 
leden až srpen příslušného roku). Otázky 
týkající se elektronického obchodování se 
vztahují k celému roku, který předcházel 

vlastnímu šetření, tedy k roku 2023. U vět-
šiny ukazatelů jsou data doplněna o mezi-
národní srovnání výsledků členských zemí 
EU27. Zdrojem pro mezinárodní srovnání je 
databáze Eurostatu, která byla zveřejněna 
v prosinci 2024 a je dostupná pod násle-
dujícím odkazem (Statistics on enterprises, 
soubor v MS Access):

https://ec.europa.eu/eurostat/web/di-
gital-economy-and-society/database/
comprehensive-database. 

Publikace obsahuje metodickou část 
se základními údaji o statistickém šetření 
ICT 5-01 včetně informací o sledovaných 
ukazatelích a jejich defi nicích. Součástí 
metodického úvodu jsou i údaje o struktu-
ře dopočteného souboru. Za metodickou 
částí následuje analytická část, která před-
stavuje nejnovější zjištěné údaje za Čes-
kou republiku doplněné u většiny ukazate-
lů o porovnání ČR s ostatními státy Unie. 
Po analytické části následuje tabulková 
část (v členění dle velikostních skupin 
podniků a sledovaných odvětví/sekcí defi -
novaných podle Klasifi kace ekonomických 
činností (CZ-NACE)) se statistickými údaji 
o využívání ICT v podnikatelském sektoru 
v České republice. 

Přílohou publikace je také dotazník ICT 
5-01 pro sledované referenční období, kte-
rým se zjišťovala data prezentovaná v této 
publikaci. ČSÚ bude zveřejňovat další výstu-
py z tohoto šetření, včetně mezinárodního 
srovnání na svých internetových stránkách 
https://csu.gov.cz/, část Statistiky -> oblast 
Věda, inovace, digitalizace -> Digitální spo-
lečnost – používání ICT -> ICT v podnicích. 

P. Š.

které se v transferu povedly a o kterých 
se tolik neví. Významné je pro mě i to, že 
všechny tři panely se shodly na tom, že 
je důležité komunikovat, mít prostředníka 
mezi akademiky a fi rmami a propojovat lidi. 
Úspěch je vždy závislý na přístupu jednot-
livých účastníků konkrétního technologické-
ho transferu. Za pozitivní věc považuji i to, 
že padly konkrétní příklady toho, že transfer 
funguje a existuje dlouhodobá spolupráce 
mezi akademickou sférou a průmyslovým 
sektorem,“ řekla CEO Moravskoslezského 
inovačního centra Adéla Hradilová.

Spokojený odcházel i Bohuslav Čížek ze 
Svazu průmyslu a dopravy ČR. „Potěšil mě 
velký zájem a naplněný sál až do konce kon-
ference. Jsem rád, že obě strany, tedy zá-
stupci fi rem i vědců, potvrdily, že v posled-
ních letech se situace proměňuje a zájem 
o spolupráci je stále větší. Přenos výsled-
ků do praxe se dostává do popředí. To, že 

mluvíme o pozitivních příkladech i problé-
mech tuto spolupráci jen prohlubuje,“ uvedl.

„Konference určitě splnila naše očekává-
ní, sešli se zde významní zástupci univerzit, 
fi rem či inovačních center. Probírala se ak-
tuální témata i příklady dobré praxe a disku-
ze pokračovaly i v neformální části progra-
mu. Jsem také velmi ráda, že jsme mohli 
přispět Mobilnímu hospici Ondrášek. Proto-
že se domníváme, že transfer technologií, 
a tedy i konference, by měly mít pozitivní 
společenské dopady, věnovali jsme hospi-
ci z konferenčních poplatků 50.000 korun. 
Moc si jejich práce vážíme,“ doplnila vedou-
cí pořádajícího Centra transferu technologií 
VŠB-TUO Michaela Manová.

V příštím roce se Národní konference 
transferu uskuteční v Českých Budějovicích.

Martina Šaradínová
foto archiv Transfera.cz
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V rámci 29. ročníku soutěže o Cenu 
Inovace roku 2024 získaly ocenění – 
Čestné uznání – produkty:
■ Školkotelka – individualizované 

a komplexní vzdělávání 

HODNOTY PEVNÝCH ČÁSTIC
VE VZDUCHU V ČR 

Jsou třikrát vyšší, než by podle WHO 
měly být. Trápí nás i polétavý prach

Praha, 7. února 2025 – V ČR je trojná-
sobně překračována hodnota nejvyšší 
bezpečná koncentrace pevných částic 
ve vzduchu. Tuto hodnotu určila Světová 
zdravotnická organizace a činí pět mik-
rogramů na metr krychlový. Problémem 
je také polétavý prach, který může vyvo-
lat dýchací problémy.

Překročení hodnot pevných částic vyplývá 
ze zprávy World Air Quality Report, kterou 
vydala švýcarská společnost IQAir specia-
lizující se na kvalitu ovzduší. Zpráva využí-
vá data z více než 30 tisíc monitorovacích 

stanic, které sbíraly informace ve 134 ze-
mích. Výzkum hodnotil kvalitu ovzduší 
na základě množství pevných částic.

V zimě je situace často komplikovanější 
průběhem topné sezóny. Od 1. září 2024 platí 

sice v České republice zákaz používání kot-
lů na tuhá paliva emisní třídy I a II. Ne každý 
však zákaz dodržuje. Zahrnuje kotle spalují-
cí uhlí, koks i dřevo, které slouží jako hlavní 
zdroj tepla a ohřevu vody v domácnostech 

CHARAKTERISTIKA PRODUKTŮ „ČESTNÁ UZNÁNÍ“ V RÁMCI SOUTĚŽE O CENU INOVACE ROKU 2024

Školkotelka – individualizované a komplexní 
vzdělávání předškolních dětí – komplexní 

soubor metodických materiálů a zásobník 
aktivit a témat na celý rok pro vzdělávání 

předškolních dětí. Vznikl za spolupráce 
odborníků z Pedagogické fakulty Jihočeské 

univerzity v Českých Budějovicích.

Více na www.jctt.cz

Speciální frézovací hlava IFVW46 – vyniká 
především vysokými pracovními otáčkami, 
které umožní nasazení nejnovějších 
progresivních nástrojů. Pomocí nich lze velmi 
výrazně zvýšit produktivitu nejen nových, ale 
především starších obráběcích strojů.

Více na www.cz-smt.cz

I. N.

Násyp z lehkého pórovitého kameniva Refaglass – lehké pórovité kamenivo vyrobené 
na principu pěnového skla je inovativní materiál pro výstavbu vylehčených násypů 
dopravních staveb, Vyrábí se v rámci technologie recyklace odpadového skla z kontejnerů 
na tříděné skla.

Více na www.refaglass.cz

předškolních dětí, Jihočeská 
univerzita v Českých Budějovicích.

■ Speciální frézovací hlava IFVW46, 
ŠMT a.s., Plzeň.

■ Násyp z lehkého pórovitého kameniva 
Refaglass, REFAGLASS s.r.o., Praha 5.

Dále uvádíme informace uvedené 
v charakteristice produktů:

20 2/2025



na vesnicích a ve starších domech. Podle 
dat a odhadů Asociace podniků topenářské 
techniky je v Česku stále ještě v provozu 
přes 150 tisíc takových kotlů. Záměrem toho-
to opatření je zlepšit kvalitu ovzduší a snížit 
emise škodlivých látek, které mají negativní 
dopady na lidské zdraví i na životní prostředí.

Tento zákaz měl být zavedený už v roce 
2022, ale vzhledem k politické a energetic-
ké situaci v Evropě se jeho realizace odloži-
la až na letošní září. Dotýká se hlavně ven-
kovských domácností, kde lidé byli dlouhá 
léta zvyklí používat staré kotle na tuhá pa-
liva nejen k vytápění, ale i k ohřevu vody 
na koupání a mytí nádobí. 

Ultrajemný polétavý prach
„ČR je podle studie barcelonského Ústa-

vu globálního zdraví (ISG) mezi třemi ze-
měmi v Evropě, kde se jemný polétavý 
prach nejvíce podílí na úmrtnosti obyvatel, 
za první Itálií a před třetím Polskem. Polé-
tavý prach je na první pohled neviditelný, 
vznáší se ve vzduchu několik hodin a ty nej-
menší částice někdy i několik týdnů. Větší 
částice prachu zachytí naše nosní sliznice, 
ty menší až naše průdušky a celé dýchací 
ústrojí,“ říká Lukáš Rom z Kärcher.

Jedná se o malé částice různých látek, 
které jsou různě velké a těžké. Podle toho 
také trvá rozdílně dlouho, než se jeho čás-
tice usadí. Je tvořen většinou sírany, amon-
nými solemi, uhlíkem, některými kovy, du-
sičnany, případně i těkavými organickými 
látkami nebo polyaromatickými uhlovodíky.

Polétavý prach a celkově znečištěný 
vzduch tak u lidí všech věkových kategorií 
může vyvolat i závažné dýchací problémy 
vedoucí až k astmatu či různým plicním 
chorobám včetně rakoviny plic. Navíc, jak 
v poslední době zjišťujeme, v dlouhodobém 
měřítku může mít vliv i na vznik nebo rozvoj 
neurodegenerativních onemocnění.

Co můžeme dělat my?
Vedle péče o co nejčistší vytápění, kte-

ré při topení tuhými palivy zejména uhlím 
a dřevem, spočívá v používání kvalitního 
paliva, moderního kotle, způsobu jeho údrž-
by a šetření, lze také dlouhodobě snižovat 
množství polétavého prachu v ovzduší. 

„K tomu pomůže úklid městských či 
obecních komunikací nebo fi remních pro-
stor, vše tkví ve strategickém a systematic-
kém přístupu k úklidu. Profesionální péče 
o venkovní čistotu totiž zamezí dalšímu 
víření zdraví škodlivého polétavého pra-
chu. Záchytu prachu pomůže i zeleň. Vyšší 
tráva, keře a stromy či zelené fasády ved-
le CO2 , oxidů dusíku a přízemního ozónu 
pohlcují také jemný polétavý prach, který 
na sebe váže toxické látky a je zdrojem 
vážných onemocnění,“ dodává Lukáš Rom 
z Kärcher.

Petr Jarkovský
ASPEN.PR s.r.o.

foto archiv ASPEN.PR s.r.o.

KAM SE LETOS POSUNE
VYBAVENÍ V KONFERENČNÍCH

MÍSTNOSTECH?
AI pomůže v technologiích

a postará se i o komfort v místnosti

Praha, 6. února 2025 – Umělá inteligence 
vstupuje stále více do pracovních prostor 
a ovlivňuje také způsob organizace a to, 
jak jsou schůzky vedeny. Nástroje zalo-
žené na AI automatizují mnohé obsluž-
né úkony, jako je nastavování osvětlení 
a teploty v místnosti pro optimální po-
hodlí, a pomáhají i s meetingy samotný-
mi. Jaké další novinky lze letos očekávat?

Konferenční místnosti ovládané 
hlasem
Jednoduchost ovládání se bude v letoš-

ním roce stále více prosazovat. Ovládání 
hlasem představuje trend, který zásadně 
promění způsob, jakým lidé pracují a spolu-
pracují v moderních kancelářských prostře-
dích. Tato technologie nabízí bezdotykové 
ovládání různých funkcí místnosti, jako je 
nastavení osvětlení, úprava zvuku nebo 
ovládání obrazovek, a tím zvyšuje pohod-
lí i efektivitu. „Integrace hlasových příka-
zů s virtuálními asistenty navíc umožňuje 
snadné plánování schůzek, vedení pozná-
mek nebo rychlé vyhledávání informací, 
což minimalizuje rozptylování a zjednodu-
šuje organizaci práce. Klíčovým přínosem 
je také zlepšení přístupnosti, které tato 
technologie nabízí účastníkům s omezenou 
pohyblivostí, umožňujíc jim snadno ovládat 
prostředí místnosti,“ říká Tomáš Pavlíček 
z Atmoskop.cz. 

360stupňové konferenční kamery
V menších zasedacích místnostech se 

stále více uplatňují kamery s 360stupňovým 
zorným polem, které přinášejí nový stan-
dard pro videokonference a hybridní spolu-
práci. Tyto kamery jsou navrženy tak, aby 
dokázaly zachytit všechny účastníky v míst-
nosti bez nutnosti manuálního nastavování 
úhlu pohledu nebo polohy zařízení. Díky ši-
rokému zornému poli a pokročilým funkcím, 
jako je automatické zaměřování na mluv-
čího nebo inteligentní rozpoznávání gest, 
poskytují přirozenější zážitek z konference.

„Tato technologie je obzvláště užitečná 
v místnostech, kde se lidé seskupují kolem 
stolu a kde klasické kamery často nedoká-
žou obsáhnout všechny účastníky rovno-
měrně. Kamery s 360stupňovým pohledem 
navíc eliminují potřebu dalšího technické-
ho personálu nebo složitých instalací, což 
snižuje náklady a zvyšuje uživatelskou 
přívětivost. Některé modely jsou dokonce 
vybaveny funkcemi, jako je redukce šumu 
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na pozadí nebo přizpůsobení obrazu růz-
ným světelným podmínkám, což dále zvy-
šuje kvalitu přenosu,“ říká Jan Dvořák, vý-
konný ředitel Počítačové školy GOPAS. 

AI nástroj pro titulkování 
a tlumočení
„Firmy budou stále více investovat 

do technologií, které disponují novými chyt-
rými funkcemi, které dokáží výrazně pomoci 
s mnoha pracovními procesy. Třeba s tvor-
bou zápisů z porad a následným vyhledává-
ním v datech, jako to dokáže například tech-
nologie Cabolo. Všechna data jsou snadno 
dostupná díky fulltextovému vyhledávání,“ 
říká Michal Černý z Audiopro.

Provoz navíc nevyžaduje připojení k in-
ternetu. Vše probíhá offl ine s ohledem 
na maximální bezpečnost a ochranu dat 
a soukromí. Audio záznam a textový pře-
pis budou vždy dokonale synchronizovány, 
takže při zpětném poslechu najdou účast-
níci každé slovo. Systém pak automaticky 
a v reálném čase nahrává, přepisuje, pře-
kládá a titulkuje audio a video. Přenese ob-
razový záznam z jednání, v reálném čase 
přepíše jeho obsah a vytvoří titulky. Verze 
Cabolo Subtitle pak díky unikátní techno-
logii s podporou umělé inteligence přidá ti-
tulky do videa v reálném čase, což najde 
uplatnění například při videokonferencích či 
různých živých přenosech. 

Bez drátů
Složité instalace a změti kabelů, které 

dříve dominovaly zasedacím místnostem, 
se stávají minulostí díky nástupu bezdrá-
tových technologií. Tyto inovace zásadně 
mění způsob, jakým je možné konfi guro-
vat moderní pracovní prostory. Bezdrátové 
systémy umožňují snadné sdílení obrazo-
vek, připojení různých zařízení a spolupráci 
mezi uživateli bez potřeby složité kabeláže. 
Uživatelé nyní mohou rychle a jednoduše 

propojit svá zařízení s projektory, monitory 
nebo konferenčními systémy bez technic-
kých komplikací. Tento přístup nejen šetří 
čas při přípravě schůzek, ale také zajišťuje 
čistší a estetičtější prostředí. 

Ztráta času při hledání správného kabe-
lu a frustrace v prostojích při prezentacích 
nebo neefektivita zapříčiněná vzdáleným 
způsobem spolupráce – to jsou momenty, 
které zná téměř každý.  Řešení Mersive po-
máhají vytvářet efektivnější meetingy ote-
vřené pro jakékoli zařízení a umožňují všem 
účastníkům jednoduchou aktivní účast. Na-
bízejí možnost interakce přímo v systému 
a špičkové zabezpečení. Hlavní výhodou 
je jednoduché a rychlé interaktivní zapojení 
do již probíhající schůzky z vlastního zaří-
zení, ať už se jedná o mobil, tablet, note-
book nebo pevný počítač.

AI zajistí servis a pohodlí při 
poradě
Nástroje založené na umělé inteligenci 

dnes výrazně zjednodušují řadu každoden-
ních činností tím, že automatizují obslužné 
úkony. Mezi ně patří například nastavování 
osvětlení, zastínění i teploty v místnosti, což 
umožňuje vytvořit optimální prostředí pro 
pohodlí uživatelů. 

„Tyto technologie často využívají senzo-
ry, které monitorují podmínky v prostoru, 
a na základě získaných dat upravují pa-
rametry tak, aby odpovídaly individuálním 
preferencím nebo situaci. Tím nejen zvy-
šují komfort, ale zároveň přispívají k úspo-
rám energie, protože zajistí efektivní využití 
zdrojů. Výsledkem je prostředí přizpůsobe-
né potřebám konkrétních uživatelů bez nut-
nosti jejich neustálého zásahu,“ říká Michal 
Černý ze společnosti Audiopro.

Petr Jarkovský
ASPEN.PR s.r.o.

foto archiv ASPEN.PR s.r.o.

KOLABORATIVNÍ ROBOTI
SE NOVĚ PROSAZUJÍ

VE VÝROBĚ A NA PRACOVIŠTÍCH
Přinášejí mnoho výhod, ale také rizika

Praha, 3. března 2025 – Kolaborativní ro-
boti, známí jako koboti, představují mo-
derní technologii navrženou pro přímou 
spolupráci s lidskými pracovníky. Na roz-
díl od tradičních průmyslových robotů, 
kteří operují v oddělených prostorách, 
jsou koboti schopni sdílet pracovní pro-
stor s lidmi, což přináší nové možnosti 
v organizaci práce, ale také zcela nové 
výzvy a přinášejí rizika.

Výhody a přínosy kobotů 
„Jedním z hlavních přínosů kobotů je 

schopnost převzít opakující se a fyzicky ná-
ročné činnosti, čímž se snižuje riziko nad-
měrného zatížení zaměstnanců. Koboti 
také minimalizují lidskou práci v nebezpeč-
ných podmínkách, například při manipulaci 
s chemikáliemi, extrémními teplotami nebo 
při práci v prostředí se zvýšeným rizikem 
úrazu. Další výhodou je zlepšení ergo-
nomie práce, protože robotizace pomáhá 
předcházet zdravotním problémům spoje-
ným s dlouhodobým fyzickým zatížením. 
Robotické čisticí stroje například také eli-
minují negativní vlivy noční práce na úkli-
dové pracovníky a velkou část úklidu zajis-
tí ve svém robotickém režimu,“ říká Lukáš 
Rom ze společnosti Kärcher.

Využití kobotů také snižuje rizika únavy 
a vyhoření. Díky tomu, že koboti přebírají 
fyzicky i psychicky náročné úkoly, mohou 
pracovníci lépe rozložit svou pracovní zá-
těž a zaměřit se na kreativní nebo řídící 
činnosti. Snížením rutinní a monotónní prá-
ce koboti přispívají k lepší pracovní poho-
dě a mohou tak minimalizovat riziko pra-
covního vyhoření či únavy, což pozitivně 
ovlivňuje dlouhodobou výkonnost a zdraví 
zaměstnanců. 

Potenciální rizika a výzvy
Navzdory pokročilým bezpečnostním 

mechanismům nelze zcela eliminovat riziko 
kolize mezi kobotem a pracovníkem. Příči-
nou problému mohou být náhlé změny tra-
jektorie pohybu kobota, které mohou vést 
k úrazu, pokud to zaměstnanec nečeká. 
Další příčinou mohou být vadné nebo ne-
dostatečně kalibrované senzory, jež mohou 
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chybně detekovat překážky nebo lidi v pra-
covním prostoru. Špatná integrace robota 
do pracovního prostoru či nevhodné roz-
místění kobotů a pracovníků v omezeném 
prostoru zvyšují také riziko nechtěného 
kontaktu a následného problému. Dalším 
podobným rizikem je chybné chování v blíz-
kosti lidí, kdy kobot nesprávně interpretu-
je lidské gesto nebo neočekávaný pohyb 
operátora.

„Zavedení kobotů může vyvolávat také 
obavy mezi zaměstnanci. Pracovníci mo-
hou mít strach ze ztráty pracovního místa 
a obavy, že koboti postupně nahradí je-
jich práci, což může vést ke snížení moti-
vace a produktivity. Mezi další rizika patří 
nedůvěra v nové technologie, kdy někte-
ří pracovníci mohou mít potíže s adaptací 
na nové technologie. Práce vedle kobota 
může být pro některé pracovníky stresující, 
pokud si zaměstnanec není jistý jeho cho-
váním,“ říká Michal Černý ze společnosti 
Audiopro.

Nasazení kobotů přináší i regulator-
ní a právní výzvy. Například odpovědnost 
v případě nehody může mít problematické 

řešení. Pokud totiž dojde k úrazu zaměst-
nance kobotem, může být obtížné určit od-
povědnost, zda se jednalo o chybu obsluhy, 
výrobce nebo softwaru.

Petr Jarkovský
ASPEN.PR s.r.o.

foto archiv ASPEN.PR s.r.o.

GRAFFITI OPAKOVANĚ TRÁPÍ
MAJITELE DOMŮ, 

ALE I DALŠÍCH STAVEB
Nejběžnější typy jsou barva a lak 
ve spreji, fi xy a bitumenový sprej

Praha, 11. března 2025 – Čím hlouběji 
do povrchu dokáže barva proniknout, tím 
těžší je ji zase dostat pryč. Komponenty, 
které odstranění obzvláště znesnadňují, 
jsou oleje, pojiva, hnací plyny, rozpouš-
tědla a různé pigmenty. 

Naštěstí v poslední době již existuje celá 
řada metod, jak odstranit barvu ve spre-
ji, jde to i šetrně a ekologicky. Jsou také 

způsoby, jak chránit povrchy jako preventiv-
ní opatření, takže graffi ti pak lze odstranit 
snadněji a způsobem, který je méně ničivý 
pro povrch pod ním.

„Na obtížnost odstraňování graffi ti má vliv 
řada faktorů – rozsáhlost a intenzita pokrytí 
fasády nebo jiného povrchu barvou, doba, 
po kterou na ní barva je, a samozřejmě také 
typ, pórovitost a savost materiálu. Stěny 
domů, výkladní skříně a protihlukové stěny 
na dálnicích bývají z omítky, betonu, cihel 
nebo dlaždic,“ Lukáš Rom ze společnosti 
Kärcher. 

Cílem sprejerů jsou nejen domy a budo-
vy, ale i vlaky, tramvaje a zastávky MHD 
– včetně skleněných a plastových tabulí 
a dřevěných nebo plastových laviček. Sa-
mostatnou kapitolou jsou historické budovy 
a památky, u nichž jsou pro odstraňování 
graffi ti povoleny pouze některé nebo vůbec 
žádné chemikálie. 

Metody odstraňování graffi ti
„Pokud to materiál a pracovní prostředí 

umožňují, doporučuje se při odstraňování 
graffi ti začít ručním předčištěním. Z hle-
diska životního prostředí je také dobré co 
nejvíce barvy odstranit mechanicky, aby 
se minimalizovalo množství odstraňovače 
graffi ti, zejména pokud se využívají chemic-
ké prostředky. Mezi ekologické, a zároveň 
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šetrné metody čištění s využitím našich uni-
kátních technologií patří ty, které využívají 
různá skupenství vody,“ říká Lukáš Rom ze 
společnosti Kärcher.

Vysokotlaké čištění horkou vodou
Jde o metodu, která se při odstraňování 

graffi ti používá nejčastěji. Je účinná zejmé-
na na površích z umělého kamene nebo 
cihel. Výhodou je vysoký čistící výkon při 
malé spotřebě vody. Většinou se pracuje 
v teplotním rozsahu 60 až 80 stupňů Celsia, 
takže i případně použité chemické odstra-
ňovače graffi ti účinkují lépe a rychleji. 

Metoda tryskání částic
Pomocí této metody se dosahuje jem-

ného odstranění odolných nečistot bez 
smáčení povrchů. Používá se kromě jiné-
ho i k mechanickému odstraňování graffi ti, 
zejména z materiálů jako přírodní kámen 
nebo cihly. Při tomto postupu kompresor, 
do kterého byla přidaná přesná dávka spre-
je, vyrábí stlačený vzduch. 

S vhodným typem a množstvím spreje 
spolu s tlakem vzduchu lze graffi ti odstranit 
z řady povrchů. Existují však některé mate-
riály, které nejsou vhodné pro tryskání čás-
ticemi, jako je kov, sklo nebo beton, protože 
je poškrábe nebo rozbije. Přidání malého 
množství vody do značné míry zabrání tvor-
bě prachu. Tato metoda pomáhá odstranit 
velkou část graffi ti, zejména vrstvu, která 
je na povrchu. Pokud je povrch velmi savý, 
může vyžadovat následné čištění čisticími 
prostředky.

Antigraffi ti úpravy
Proti nástřiku graffi ti neexistuje žádná 

ochrana, ale lze provést preventivní opat-
ření, která usnadní odstranění sprejových 
barev a ochrání povrch před významným 
poškozením. Ale i s vhodnou ochranou 
na místě platí, že čím dříve se graffi ti od-
straní, tím to jde snáze.

Na trhu je k dispozici celá řada antigra-
ffi ti úprav. V zásadě existují dva různé typy 
antigraffi ti nátěrových systémů, „obětova-
telné“ a trvalé systémy. Dočasné ochranné 

nátěrové systémy – také známé jako oběto-
vatelná ochrana – musí být znovu apliková-
ny po odstranění jakéhokoli graffi ti. U semi-
permanentní ochrany zůstává na povrchu 
druhá vrstva, což je druh impregnace. Na-
proti tomu dočasné ochranné vrstvy se 
zcela opotřebovávají, protože jsou tvořeny 
pouze jednou vrstvou – většinou z téměř 
přírodních vosků, akrylátů nebo polysacha-
ridů. Obecně jsou bez rozpouštědel. Pokud 
je aplikována barva ve spreji, lze graffi ti 
z takových povrchů odstranit vysokotlakým 
čištěním horkou vodou.

„Permanentní systémy vytvářejí na ošet-
řených plochách fi lmy odolné vůči rozpou-
štědlům a vydrží až deset let. Graffi ti lze 
z takových povrchů snadno odstranit pomo-
cí vhodného čisticího prostředku a savého 
hadříku. Vedlejším efektem je, že taková 
antigraffi ti úprava nejen usnadňuje odstra-
nění barvy ve spreji, ale také chrání výlo-
hy obchodů, stěny atd. před mnoha dalšími 
druhy nečistot a vlivy prostředí, jako je UV 
záření,“ dodává Lukáš Rom ze společnosti 
Kärcher.

Petr Jarkovský
ASPEN.PR s.r.o.

foto archiv ASPEN.PR s.r.o.

SOUHRNNÁ DATA
O DIGITALIZACI ČESKA A EU 

Tisková zpráva, 13. března 2025 – Obyvatelé 
Česka stále častěji používají mobilní ban-
kovnictví, nakupují online a posloucha-
jí hudbu či sledují videa přes placený 
stream. Význam digitálních technologií 
narůstá i v podnicích, ve veřejné správě, 
školství i zdravotnictví. 

všechny (99,6 %), v případě seniorských 
domácností (tvořených osobami starších 
65 let) se jednalo o 60 %. Chytré domácí 
spotřebiče v roce 2024 používalo 16 % do-
mácností oproti 3 % v roce 2020, a šlo spí-
še o ty s vyššími příjmy.

Díky stále většímu rozšíření chytrých te-
lefonů roste počet osob, které je využívají 
jako bránu do světa internetu. Minulý rok 
to bylo 7 milionů obyvatel Česka starších 
16 let, v roce 2014 šlo o 2,5 milionu osob. 
Určitou výjimku představují senioři. „V roce 
2024 používala internet ve svém telefonu 
jen pětina osob starších 75 let. Důvodem 
byla i skutečnost, že dvě třetiny osob v tom-
to věku vlastní pouze tlačítkový telefon,“ 
uvedl Martin Mana, ředitel odboru statistik 
rozvoje společnosti ČSÚ.

V Česku roste obliba online nakupová-
ní i internetového bankovnictví, v rámci 
zemí EU patříme v obou těchto digitálních 
aktivitách do první desítky. Počet uživa-
telů internetového bankovnictví se u nás 
za posledních deset let téměř zdvojnásobil 
na 6,7 milionu v roce 2024. Streamování 
hudby a videí se stalo dominantním způso-
bem konzumace audiovizuálního obsahu, 
a to zejména u mladší generace. Výrazně 
se u nás zvýšila také ochota za online ob-
sah platit. 

V Česku vzrostl počet podniků používají-
cích sociální sítě. V roce 2024 mělo fi rem-
ní stránku na Facebooku nebo na profesní 
síti LinkedIn 53 % fi rem v porovnání s 23 % 
před deseti lety. V roce 2024 využívalo ná-
stroje umělé inteligence v EU i v Česku 
41 % velkých podniků. 

Do běžného života postupně proniká 
digitalizace veřejné správy a zdravotnic-
tví. Přes elektronickou podatelnu Finanč-
ní správy bylo v roce 2024 podáno mili-
on přiznání daně z příjmu fyzických osob 
a dalších téměř 900 tisíc prostřednictvím 
datových schránek. V roce 2020 jich bylo 
prostřednictvím těchto dvou elektronických 
způsobů podáno celkem 585 tisíc. Roste 
také počet těch, kteří online zažádali o čer-
pání benefi tů u své zdravotní pojišťovny. 
V minulém roce tuto možnost využila čtvr-
tina osob. Zlepšuje se i přístup k digitálním 
technologiím ve školách. Mezi lety 2020 
a 2024 vzrostl počet počítačů ve školách 
o polovinu na 500 tisíc. 

Přehledné údaje o využívání internetu 
a dalších digitálních technologií v Čes-
ku a v zemích EU přináší nová publikace 
ČSÚ Informační společnost v číslech.

Data v publikaci Informační společnost 
v číslech vycházejí především z výsledků 
každoročních šetření ČSÚ o využívání in-
formačních technologií v domácnostech 
a v podnicích, která se provádějí ve všech 
zemích EU. Cílem těchto zjišťování je 
i monitorování plnění cílů schválených 
v rámci Digitální dekády 2030. Data o di-
gitální infrastruktuře vycházejí ze zdrojů 
Českého telekomunikačního úřadu a údaje 
o rozvoji digitalizace veřejné správy, v ob-
lasti vzdělávání či ve zdravotnictví pak 
ČSÚ zpracovává z řady různých ofi ciálních 
datových zdrojů. Mezinárodní srovnání vy-
chází primárně z dat Eurostatu. 

Jan Cieslar
tiskový mluvčí ČSÚ

V roce 2024 bylo v Česku k internetu při-
pojeno již téměř 90 % domácností. Zatím-
co ty s dětmi internet doma používají skoro 
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ČR ČELÍ HROZBĚ
NEDOSTATKU ELEKTŘINY

V PŘÍŠTÍCH LETECH
Situace, kdy poptávka převýší 

dostupnou výrobu, může nastat
až dvacet hodin ročně. 

Řešením může být investice 
do fotovoltaiky a bateriových úložišť

Praha, 25. dubna 2025 – Podle zprávy 
Evropského sdružení provozovatelů 
přenosových soustav ENTSO-E čekají 
evropskou síť v nejbližších letech nároč-
né časy. Drahé emisní povolenky urychlí 
odstavování uhelných elektráren, a nové 
náhradní zdroje, jako jsou plynové nebo 
paroplynové elektrárny, se objeví až 
po roce 2030. Do té doby hrozí v někte-
rých zemích, včetně Česka, mimořádné 
stavy v síti a prudké výkyvy cen energie.

Nejhorší situace podle analýzy nasta-
ne v roce 2028. Právě tehdy by mohlo 

v České republice dojít až k 20 hodinám 
v roce, kdy nebude možné pokrýt celko-
vou spotřebu elektřiny – zejména v zim-
ních měsících. Hůře na tom bude už jen 
ostrovní část Dánska. Naopak státy jako 
Portugalsko, Irsko či Švýcarsko žádné 
problémy neočekávají.

„Zpráva přitom jasně popisuje příčinu. 
Rychlý útlum uhelných a starších plynových 
elektráren, k němuž dochází kvůli vysokým 
cenám emisních povolenek, není kompen-
zován dostatečně rychlou výstavbou mo-
derních řiditelných zdrojů. Nové plynové 
elektrárny se začnou objevovat až po roce 
2030, tedy v některých státech až po před-
pokládaném uzavření stávajících uhelných 
bloků. V České republice stále platí termín 
vypnutí až v roce 2033. Bez zálohové-
ho režimu pro provoz uhelných elektráren 
po roce 2033 by přitom nabídka elektrické 
energie nemusela pokrýt poptávku. Nyní ale 
zvolna nastává renesance zdravého rozu-
mu a ústup nereálných ideologií, což podle 
nás vyústí v řešení, které za jasně daných 
podmínek umožní prodloužení provozu 

uhelných elektráren,“ říká Jiří Matoušek ze 
společnosti Centropol.

ENTSO-E doporučuje jednotlivým ze-
mím, včetně České republiky, přijmout opat-
ření, která pomohou udržet alespoň část 
stávajících zdrojů v provozu do doby, než 
nové kapacity začnou fungovat. Český pro-
vozovatel přenosové soustavy ČEPS od-
haduje, že bude potřeba posílit energetiku 
o 1600 až 1900 megawattů řiditelných zdro-
jů. Zároveň upozorňuje, že již v roce 2026 
se Česko pravděpodobně stane čistým do-
vozcem elektřiny.

„Vzhledem k těmto prognózám se uka-
zuje jako stále důležitější, aby se do výroby 
a skladování energie zapojily i domácnosti 
a fi rmy. Fotovoltaika doplněná o bateriové 
úložiště může poskytnout určitou energe-
tickou nezávislost a odolnost vůči výkyvům 
cen a výpadkům dodávek. Systémy s aku-
mulací navíc mohou přispět ke stabilitě celé 
elektrické sítě, pokud budou vhodně inte-
grovány. Investice do těchto technologií tak 
mohou být nejen ekonomicky výhodné, ale 
i strategicky klíčové pro zvládnutí energe-
tického přechodu,“ říká Pavel Bursa ze spo-
lečnosti Resacs.

Bateriová úložiště přinášejí řadu kon-
krétních výhod – nejen pro jednotlivce, ale 
i pro celou společnost. Umožňují uchovávat 
přebytečnou energii vyrobenou během dne 
(například ze solárních panelů) a využít ji 
v době, kdy je potřeba – například večer 
nebo během výpadku. Tím pomáhají snižo-
vat závislost na drahých špičkových dodáv-
kách ze sítě a stabilizují kolísavou výrobu 
z obnovitelných zdrojů. V kombinaci s chy-
trým řízením spotřeby navíc umožňují op-
timalizovat využití energie v domácnostech 
i fi rmách, snižovat náklady a v některých 
případech i aktivně obchodovat s energií. 
Z celospolečenského hlediska pak baterie 
mohou tlumit výkyvy v síti, předejít přetíže-
ní a přispět k lepší bezpečnosti dodávek. 
V kontextu očekávaných výpadků a nedo-
statků výkonu v příštích letech jde o jedno 
z nejefektivnějších a zároveň nejdostupněj-
ších řešení. 

Michal Hoblík
ASPEN.PR s.r.o.

2/2025 25



Technologický profi l České republiky zajišťuje v roce 2025 svým interním projektem
Asociace inovačního podnikání České republiky, z. s. (www.aipcr.cz)

ve spolupráci se Společností vědeckotechnických parků ČR, z. s.
(www.svtp.cz) a dalšími partnery.

Technologický profi l České republiky (www.techprofi l.cz)
je soubor informací o inovačním prostředí a inovačním

potenciálu České republiky. K datu uzávěrky tohoto čísla iptt
obsahuje databáze TP ČR informace o 3181 subjektech.

Databáze Technologický profi l ČR zahrnuje:

■ Vysoké školy a jejich fakulty

■ Pracoviště Akademie věd ČR

■ Resortní výzkumné organizace

■ Privátní výzkumné organizace

■ Pracoviště transferu technologií

■ Vědeckotechnické parky

■ Asociace, spolky a sdružení pro inovační podnikání

■ Hospodářské komory

■ Ministerstva

■ Poradenské organizace

■ Regionální rozvojové agentury

■ Regionální poradenská a informační centra

■ Inovační fi rmy

■ Technologické platformy

■ Výzkumná centra

Technologický profi l ČR

www.techprofi l.cz

26 2/2025



Generální odborný partner:



CONTENTS IP & TT 2 / 2025

Deadline for this issue: April 23, 2025
Deadline 3/2025: July 7, 2025

■  EU Structural Funds with a focus on R&D&I (P. Doškář) 2
■  National Network of Science and Technology Parks in the Czech Republic (P. Švejda) 3

ASSOCIATION OF INNOVATIVE ENTREPRENEURSHIP CR 5
Steering Board meeting on March 10, 2025 • Working teams meeting on March 10, 2025 •

SCIENCE AND TECHNOLOGY PARKS ASSOCIATION CR 5
• Board meeting on March 11, 2025 • XXXV. General Meeting on February 5, 2025 • Meeting of directors of STPs in CR
on June 5, 2025 • Preparation of the publication of STPs in the Czech Republic 2025 • COMTES FHT a.s. celebrates 25 years
• BIC Ostrava s.r.o. •

CZECH TECHNICAL UNIVERSITY IN PRAGUE 7
• A way to improve the accuracy of measuring distances in space by up to a hundred times •

TECHNICAL UNIVERSITY BRNO 8
• Czech Semiconductor Center •

ASSOCIATION OF RESEARCH ORGANISATIONS 10
• Innovation Business 2025 •

CZECH SOCIETY FOR QUALITY 11
• SYMA 2025 •

PALACKY UNIVERSITY IN OLOMOUC 11
• Solutions for the prevention and diagnosis of viral and bacterial diseases •

TOMAS BATA UNIVERSITY IN ZLÍN 12
• Identity verifi cation system •

UNIVERSITY OF SOUTH BOHEMIA IN ČESKÉ BUDĚJOVICE 13
• Legal Era Global IP AI & Tech Conclave and World IP Forum, EPO Patlib •

THE INSTITUTE OF TECHNOLOGY AND BUSINESS IN ČESKÉ BUDĚJOVICE 13
• Strategy 2030: Quality, Entrepreneurship and Global Reach •

RESEARCH, DEVELOPMENT AND INNOVATION COUNCIL 14
• Information on the Council session •

CZECH RECTORS CONFERENCE 15
• Information on the Plenary session •

CZECHINNO 16
• Activities •

REGIONS 16
• Innovation – inspiration – creativity •

ACTIVITIES OF OUR PARTNERS 17
• Incubation of technological start-ups in the Technology Centre Prague • DevelopData Exchange •

CONFERENCES – SEMINARS – EXHIBITIONS 17
• Waste 2025 • National Transfer Conference 2025 •

LITERATURE 19
• Use of information and communication technologies in the business sector for 2024 •

INNOVATION OF THE YEAR AWARD 20
• Products characteristics of Innovation of the Year 2024 Award – Honorable Mention •

EXPERIENCE – DISCUSSION 20
• Values   of particulate matter in the air in the Czech Republic • Where will the equipment in conference rooms move this year?
• Collaborative robots • Graffi ti repeatedly troubles homeowners, but also other buildings • Summary data on the digitalization
of the Czech Republic and the EU • The Czech Republic faces the threat of electricity shortages in the coming years •

TECHNOLOGICAL PROFILE OF THE CZECH REPUBLIC 26

VISIONARIES 2025 27

ANNEX: TECHOLOGY TRANSFER I – IV
• Innovative Companies Club • Innovation of the Year 2025 Award • Website of the Science and technology parks association CR •

28 2/2025



SMART BUSINESS FESTIVAL CZ 2025
Přehlídka projektů a aktivit na podporu vyšší bezpečnosti, odolnosti

a udržitelnosti českého malého a středního podnikání
Praha & online www.smartbusinessfestival.cz 22. října 2025

PROGRAMOVÉ SCHÉMA

8.30 – 9.00 Otevření bran festivalu, welcome coffee pro účastníky

9.00 – 9.30 
Úvodní slova ke Smart Business Festivalu CZ

Úvodní slova:
Ministerstvo průmyslu a obchodu

9.30 – 10.30

Panevropské iniciativy: které projekty a prostředky podpory jsou k dispozici českým fi rmám? 

Strategické iniciativy EU na podporu vyšší bezpečnosti, odolnosti a udržitelnosti podniků a možnosti
pro zapojení českých fi rem:
• Které sítě nabízejí českým fi rmám možnost přímé účasti
• Jak se mohou Češi zapojit
• Co je v přípravě a komu tím prospějeme

10.30 – 10.45 Networkingová pauza

10.45 – 11.45

Přeshraniční spolupráce: kdo jsou naši nejbližší partneři?

Bilaterální programy spolupráce a přeshraniční iniciativy:
• Česko a jeho nejbližší spojenci v oblasti podpory podnikání
• Co běží a co je v plánu
• Konkrétní případy úspěšné přeshraniční spolupráce

11.45 – 12.45

Podpora bezpečnosti, odolnosti a udržitelnosti v národním kontextu: jak jsme na tom?

Které z veřejných zdrojů fi nancované i soukromé národní iniciativy jsou v přípravě a jak využít jejich synergií:
• Veřejnoprávní i fi remní hráči a jejich dlouhodobé projekty
• Kde je lépe přidat na veřejných a kde na soukromých zdrojích
• Jak se liší přístup k podpoře podnikání ve veřejném a soukromém sektoru

12.45 – 13.30

České a moravské regiony a jejich iniciativy: kde se můžeme inspirovat a jak si navzájem pomoci?

Co se děje a připravuje napříč českými a moravskými regiony:
• Co se osvědčilo a co je v přípravě v regionech
• V čem tkví rozdíly mezi regiony a kde jsou synergie

13.30 Formulace závěrů a ukončení konferenčního programu Smart Business Festivalu CZ 2025

13.30 – 15.00

Praktická část – Smart Business Exhibition 

Expozice s tématy programu souvisejících projektů a organizací a jejich aktivit na podporu
rozvoje veřejné i soukromé sféry
Expoziční a konzultační místa aktérů zastoupených v programu akce 



Asociace inovačního podnikání ČR, z.s.

 CzechInno, z.s.p.o.

ve spolupráci se svými členy a partnery

pořádají

SYSTÉM INOVAČNÍHO 
PODNIKÁNÍ V ČR

Datum konání 2. 12. 2025
SOUČÁSTI:

■ Plenární sekce s vystoupeními na aktuální témata
■ Posterová sekce
■ Jednání orgánů AIP ČR, z.s.
■ Předání ocenění 30. ročníku soutěže o Cenu Inovace roku 2025
■ Předání ocenění 15. ročníku projektu Vizionáři 2025

Místo konání:
Praha
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TRANSFER TECHNOLOGIÍ

KLUB INOVAČNÍCH FIREM AIP ČR, z.s.

Klub inovačních fi rem AIP ČR, z.s. pracuje v souladu se svým statutem a je pro AIP ČR, z.s.
důležitým nástrojem pro plnění jejího hlavního úkolu: podpora inovačního podnikání v ČR.

Proto bychom uvítali vaše názory na KIF, jeho zaměření a činnost. Své podněty můžete zaslat přímo 
na naši adresu. Těšíme se na vaše názory a doufáme, že společně činnost KIF pro další období 

rozvineme ku prospěchu všech spolupracujících subjektů v rámci Systému inovačního podnikání v ČR.

Plánované setkání Klubu inovačních fi rem AIP ČR, z.s. se uskuteční v rámci letošní jednodenní akce
Systém inovačního podnikání v ČR (SIP v ČR) v Praze, dne 2. 12. 2025.

Věřím, že členové Klubu využijí možnost zúčastnit se této akce
a budou v jejím průběhu prezentovat svoje výsledky.

Více na www.aipcr.cz 
■ ■ ■

Potvrzujeme možnost členů Klubu inovačních fi rem informovat o svých fi rmách
v číslech 3 a 4 tohoto časopisu v roce 2025 (svejda@aipcr.cz). Současně nabízíme možnost Vaší prezentace 

na domovské stránce AIP ČR, z.s. v části Inovace v ČR, Klub inovačních fi rem a na domovské stránce 
Technologický profi l ČR (www.techprofi l.cz).

■ ■ ■

Další Setkání Klubu v roce 2025 budou při příležitosti konání akcí AIP ČR, z.s. dle kalendáře AIP ČR, z.s
na rok 2025, viz http://www.aipcr.cz/kalendar-2025.asp 

■ ■ ■

Oslovení členů KIF (maily P. Švejdy, od 27. 1. 2025):
 – KIF 25022025/140 (ip tt 1/2025, příprava 2/2025) 
 – KIF 12032025/141 (informace sdružení CzechInno – kyberbezpečnost) 

■ ■ ■

 Připomínáme, že můžete i nadále zasílat své návrhy, dotazy, náměty a připomínky
k činnosti KIF na redakce@aipcr.cz.

Pavel Švejda
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 Asociace inovačního podnikání ČR, z.s.

vyhlašuje

30. ročník soutěže o Cenu

Podmínky soutěže:
– soutěže se může zúčastnit každý subjekt se sídlem v ČR;
– do soutěže se přihlašuje nový nebo významně zdokonalený produkt zavedený

na trh v posledních 3 letech (výrobek, technologický postup, služba);
– přihlášený produkt musí být již průkazně úspěšně využíván (výrobek, resp. služba 

je uveden / a na trh, technologický postup je zaveden v praxi)

Hodnotící kritéria:
 A – Technická úroveň produktu 
 B – Původnost řešení
 C – Postavení na trhu
 D – Vliv na životní prostředí

Přihlášené produkty mohou autoři prezentovat ve výstavní části „Systém inovačního 
podnikání v ČR“ dne 2. 12. 2025 v Praze (místo bude upřesněno).

Produkty přijaté komisí Inovace roku budou zveřejněny v odborném časopisu ip&tt
vydávaném AIP ČR, z.s., dalších médiích a na www stránkách AIP ČR, z.s.

Účastníci, kteří získají ocenění v rámci soutěže o Cenu „INOVACE ROKU 2025“,
se mohou stát členy. 

Klubu inovačních fi rem AIP ČR, z.s.

Přihlášky:
K účasti v soutěži o Cenu INOVACE ROKU 2025 je možno získat podrobnější informace
spolu s přihláškou (uzávěrka přihlášek 31. října 2025; možnost konzultace komplexnosti
připravené přihlášky – do 17. října 2025, nebo podle dohody) na adrese:

Asociace inovačního podnikání ČR, z.s.
Na Perštýně 342/1, 110 00 Praha 1

tel.: 723 633 070, e-mail: redakce@aipcr.cz, www.aipcr.cz

Inovace rok u 2025Inovace rok u 2025
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INOVACE ROKU 2025
Registrační poplatek: 4000 Kč (variabilní symbol: 122025, uhradit do 31. 10. 2025, daňový doklad bude zaslán

po obdržení platby) IČO 49368842, č. ú.: 42938021/0100 KB Praha-město

1. Název přihlašovatele .................................................................................................................

 Adresa.........................................................................................................................................

 IČO ............................... DIČ ...........................................Počet zaměstnanců ...........................

 Kontaktní osoba ............................................................Funkce ................................................

 Telefon ..................................................E-mail: .........................................................................

 www ......................................................Číslo účtu: ...................................................................

2. Charakteristika produktu (max. 30 slov – pro zveřejnění v katalogu)

 česky: ...........................................................................................................................................

  .....................................................................................................................................................

 anglicky: .......................................................................................................................................

  .....................................................................................................................................................

3. Do soutěže přihlašujeme – název (max. 6 slov):

 česky: ...........................................................................................................................................

 anglicky: .......................................................................................................................................

 Obor: ...........................................................................................................................................

 Číslo přihlášky a druh ochranného dokumentu: ....................................................................

 Datum zavedení na trh: .............................................................................................................

4. Přílohy k přihlášce do soutěže o Cenu INOVACE ROKU 2025:
 ■ podnikatelský titul: a)  právnické osoby – kopie výpisu z obchodního rejstříku, jiného

zřizovacího dokumentu, apod.
  b) fyzické osoby – kopie živnostenského listu
 ■  popis produktu (výrobku, technologického postupu, služby) v rozsahu max. 3 strany 

strojopisu obsahující
 –  charakteristiku produktu a jeho parametrů v porovnání se stávajícím vlastním

nebo konkurenčním řešením v tuzemsku a v zahraničí
 –  patentovou situaci, právní ochranu nebo jiné průkazné doložení původnosti řešení 
 –  tržby za produkt u výrobce (vyjádřené v tis. Kč – od data zavedení na trh), perspektivy 

uplatnění inovace na trhu – předpoklad dalších tří let; úspora nákladů
 –  údaje o vlivu produktu na životní prostředí (příznivě ovlivňuje, bez vlivu, škodlivý)

a na zaměstnanost 
 –  fotografi e produktu (k doložení jeho charakteristiky, v tiskové kvalitě)
Uzávěrka přihlášek: 31. října 2025 (možnost konzultace komplexnosti připravené přihlášky 
– do 17. října 2025, nebo podle dohody); zaslat elektronicky.

Datum ........................................................Podpis, razítko ............................................................

IIIpříloha  ip&tt  2/2025 – transfer technologií



IV příloha  ip&tt  2/2025 – transfer technologií


